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Rekneskap  med  resultatvurdering  og  årsmelding  for  2017  
 
Bakgrunn  
 
I  samsvar  med  budsjettreglementet  for  Møre  og Romsdal  fylkeskommune  vil  denne  
saka  innehalde  følgjande:  
 

�� Oversikt  over  fylkeskommunen  sitt  økonomiske  resultat  for  året  2017.  
�� Omtale  av  fylkeskommunen  sine  prinsipp  for  økonomistyring  fastsett  

gjennom  budsjettreglementet.  Særleg  omtale  av  prinsipp  for  inndekking  av  
meirforbruk  og tilbakeføring  av  mindreforbruk.  

�� Gjennomgang  av  økonomiske  og produksjonsmessige  resultat  for  den  
enkelte  sektor  og  verksemd.  Tilråding  når  det  gjeld  krav  om  inndekking  av  
meirforbruk  og tilbakeføring  av  mindreforbruk.   

 
 
Vurdering  
 
1.  SAMANDRAG  -  FYLKESKOMMUNEN  SITT  ØKONOMISKE  

RESULTAT  FOR  2017  
 
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  sin  årsmelding  og årsrekneskap  for  2017  ligg  ved  
saka,  saman  med  fylkeskommunen  sin  årsrapport  for  2017.  
 
Investeringsrekneskapen  for  2017  viser  brutto  investeringsutgifter  på om  lag  677,5  
mill.  kroner,  det  er  om  lag  72,8  mill.  kroner  lågare  enn  budsjettert.  I  2016  var  
brutto  investeringsutgifter  på om  lag  869,2  mill.  kroner.  Dette  går  fram  av   skjema  
2B i rekneskapsdokumentet.  
 
Driftsrekneskapen  for  2017  er  avslutta  med  eit  rekneskapsmessig  mindreforbruk  på 
133,9  mill.  kroner . Tilsvarande  tal  for  2016  var  på 177,2  mill.  kroner . Dette  går  
fram  av  skjema  1A i rekneskapsdokumentet.   
 
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  har  eit  negativt  netto  driftsresultat  på 7,5  mill.  
kroner  (-0,14  prosent  av  brutto  driftsinntekt).  Eit  negativt  netto  driftsresultat  viser  
at  fylkeskommunen  sine  løpande  utgifter  er  større  enn  dei  løpande  inntektene.  På 
sikt  er  ikkje  dette  berekraftig.  Korrigerer  vi  for  avsetting  til  og  bruk  av  bundne  
fond,  får  vi  eit  negativt  netto  driftsresultat  på 14,3  mill.  kroner  (-0,29  prosent  av  
netto  driftsinntekt).  Sjå  note  5.1  i rekneskapsdokumentet.  
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Hovudårsakene  til  at  fylkeskommunen  fekk  eit  rekneskapsmessig  mindreforbruk  i 
drifta  i 2017  på 133,9  mill.  kroner  er:  

�� Fylkeskommunen  fekk  inn  om  lag  7,9  mill.  kroner  meir  enn  budsjettert  i 
statleg  rammetilskot  og  fylkesskatt.   

�� Resultatet  for  sal  av  konsesjonskraft  viste  ei meirinntekt  på om  lag  813  000  
kroner.  

�� Rentekompensasjon  for  investeringar  i skoleanlegg  og fylkesvegnettet  blei  
om  lag  376  000  kroner  høgare  enn  budsjettert.  

�� Premieavviket  viste  ei meirutgift  på om  lag  10  mill.  kroner.  
�� Finansområdet  viste  ei netto  mindreutgift  på om  lag  13,3  mill.  kroner.  
�� Sektorane  har  eit  samla  netto  mindreforbruk  på om  lag  86,8  mill.  kroner.  I  

tillegg  ligg  ei innsparing  på reserveposten  på om  lag  34,7  mill.  kroner.   
 
Tabellen  nedanfor  viser  resultatet  på dei  ulike  fylkestingsrammene  målt  mot  
budsjett.  
 
Tabell.  1.1  
 

Av v ik Av v i k

2 0 1 7 2 0 1 6

D01 Fellesutgift er og utgift er t il fordeling 42 701 52 225 9 524 9 164

D02 Polit isk verksem d 27 169 29 082 1 913 1 837

D03 Stabsfunksjonar 86 729 96 624 9 895 7 274

D04 Reservepost 0 34 680 34 680 15 531

D05 Vidaregåande opplæring 1 699 164 1 744 884 45 720 53 474

D06 Fagskolane i Møre og Rom sdal 47 561 43 807 -3 754 -2 678

D09 Tannhelsetenester 144 916 142 542 -2 374 708

D10 Kulturt enester 140 192 140 397 205 732

D11 Regional-  og næringsutvikling 95 573 109 181 13 608 10 175

D12 Sam ferdselstenester 1 518 950 1 528 239 9 289 85 492

D14 Sent rale kont rollorgan 6 816 9 708 2 892 2 442

1 2 1  5 9 8 1 8 4  1 5 1

Fy lk est i n g sram m e ( tal i 1000 kroner)  

( + = m indreforbruk/ -= m eirforbruk)
Rek n esk ap Bu d sj et t

3  8 0 9  7 7 1 3  9 3 1  3 6 9Su m  ram m eo m råd e 0 1 -1 4
 

 
Med utgangspunkt  i budsjettreglementet  vart  heile  106,072  (netto)  mill.  kroner  
overført  i samband  med  evalueringa  av  2016-rekneskapen  som  ei styrking  av  
rammene  for  2017.   
 
Etter  gjennomført  evaluering  og disponeringar  i tråd  med  budsjettreglementet  og  
tidlegare  vedtak,  er  det  i denne  saka  sett  av  38,759  mill.  kroner  til  
disposisjonsfond . Med den  budsjettsituasjonen  vi  ser  for  oss i 
økonomiplanperioden,  er  det  svært  viktig  at  desse  midlane  i si heilheit  går  inn  som  
eit  bidrag  til  å balansere  økonomien  i økonomiplanperioden.  
 
Revisjonsmeldinga  og kontrollutvalet  sin  uttale  til  årsrekneskapen  vil  bli  handsama  i 
kontrollutvalet  3.  april  2018.  Vedlagt  følgjer  saksframlegg  til  kontrollutvalet  med  
revisjonsmeldingar.  
 
Etter  vedtak  i sak  T-24/04  skal  rekneskapen  til  sentrale  kontrollorgan  reviderast  av  
ekstern  revisor.  Vedlagt  følgjer  Møre  og Romsdal  Revisjon  IKS  si revisjonsmelding  
for  rekneskapsåret  2017.  



 
 

2.  PRINSIPP  FOR  ØKONOMISTYRING  –  PRAKTISERING  AV  
BUDSJETTREGLEMENTET  –  GENERELT  OM  STYRINGSSYSTEMET  

 
I  sak  T-19/99  vart  det  gjort  vedtak  om  budsjettreglement  for  utvida  bruk  av  
rammestyring,  i samband  med  at  målstyring  tidlegare  var  vedteke  som  
styringsprinsipp  i fylket.  Rammestyringssystemet  gjev  eit  styringssystem  som  i 
mindre  grad  er  basert  på politisk  styring  gjennom  detaljerte  budsjett  til  den  enkelte  
verksemd,  men  i større  grad  fokuserer  på måloppnåing  innanfor  dei  gjevne  
økonomiske  rammene.  Større  grad  av  delegering  i budsjettsamanheng,  og  med  
dette  auka  bruk  av  rammestyring,  heng  naturleg  saman  med  ein  auka  fokus  på 
målstyring  som  verktøy  for  å styre  ressursane  mot  dei  prioriterte  oppgåvene.  
 
Rammestyringssystemet  inneber  i praksis  at:  

1.  Budsjettansvarleg  kan  omdisponere  midlar  innanfor  vedteken  
budsjettramme.  

2.  Meirforbruk  i høve  til  budsjett  må  som  hovudprinsipp  dekkast  inn  i komande  
års  budsjett.  Mindreforbruk  i høve  til  budsjett  kan  etter  ei  vurdering  bli  
overført  til  neste  budsjettår.  

 
På bakgrunn  av  dette  vil  denne  saka  ikkje  berre  omhandle  rekneskap  og årsrapport  
for  fylkeskommunen,  men  den  skal  også  ta  hand  om  punkt  2 ovanfor,  med  tilråding  
til  vedtak  om  inndekking  av  meirforbruk,  eventuelt  overføring  av  mindreforbruk  for  
den  enkelte  verksemd  i fylkeskommunen.  
 
I  budsjettreglementet  pkt.  15.6.2  og 15.6.3  er  det  gjeve  vilkår  for  tilbakeføring  av  
netto  mindreforbruk  frå  fond  og vilkår  for  dekking  av  netto  meirforbruk.  Desse  
vilkåra  er  sentrale  for  dei  vurderingane  som  skal  gjerast  i denne  saka  og er  derfor  
sitert  nedanfor:  
 
 
 
15.6.2  Vilkår  for  tilbakeføring  av  netto  mindreforbruk   

 
 a)  

 
 
 
 
 
b)  
 
 
 
c)  
 
 
d)  
 
 
e)  
 
 
 
f)  

Dersom  fylkeskommunen  har  underskott  som  følgje  av  svikt  i sentrale  
inntektsføresetnader,  skal  dette  dekkjast  opp  før  mindreforbruk  på 
rammeområda  kan  tilbakeførast  til  dei  verksemdene  som  har  
mindreforbruk.  Det  same  gjeld  ved  kostnadssprekk  i fellesutgifter,  t.d.  
renteutgifter.  
 
Dersom  verksemda  fyller  vilkåra  nedanfor  vil  ein  så langt  råd  er  sjå  til  at  
verksemda  i påfølgjande  års  budsjett  likevel  får  styrka  budsjettramma  si 
med  netto  mindreforbruk  frå  året  før.  
 
Netto  mindreforbruk  som  blir  tilbakeført,  skal  disponerast  innanfor  den  
budsjettramma  midlane  opprinneleg  vart  løyvde  til.  
 
Realisert  produksjon  skal  påviseleg  vere  lik  eller  høgare  enn  føresett  i 
driftsplan  eller  aktivitetsplan.  
 
Dersom  produksjonen  i driftsplan  eller  aktivitetsplan  ikkje  er  oppfylt,  kan  
produktivitetsgevinsten  likevel  tilbakeførast  dersom  det  kan  dokumenterast  
klare  produktivitetsgevinstar.  
 



 
 

 
 
g)  
 

Innsparte  midlar  som  ein  følgje  av  at  nye  tiltak  kjem  i gang  seinare  enn  
føresett  eller  ikkje  blir  iverksett,  skal  normalt  ikkje  tilbakeførast.  
 
Innsparte  midlar  som  ikkje  blir  godkjent  tilbakeført  skal  gå til  styrking  av  
det  sentrale  disposisjonsfondet  (til  dekking  av  variasjonar  i fellesinntekter  
og fellesutgifter).   
 

15.6.3  Vilkår  ved  dekking  av  netto  meirforbruk  
 

 a)  
 
 
b)  
 
 
 
 

Dersom  meirforbruket  er  særleg  stort,  eller  særlege  tilhøve  tilseier  det,  kan  
fylkestinget  vedta  at  eit  eventuelt  meirforbruk  kan  dekkjast  inn  over  inntil  4 
år.  
I  tilfelle  med  heilt  spesielle  dokumenterte,  uføresette,  endra  vilkår  for  drifta  
som  skuldast  tilhøve  som  verksemda  ikkje  kan  rå  med,  kan  fylkestinget  
gjere  vedtak  om  at  eit  eventuelt  meirforbruk  ikkje  skal  dekkjast  av  
verksemda  si budsjettramme.   
 

 
Det  er  derfor  desse  vilkåra  som  ligg  til  grunn  for  dei  vurderingane  som  er  gjort  i 
denne  saka  sitt  punkt  3.  
 
Generelt  i  samband  med  resultatvurderinga  
I  samband  med  rekneskapsavslutninga  for  år  2017  har  den  enkelte  verksemd  
gjennomført  ei  resultatevaluering  av  eiga  verksemd  med  omsyn  til  økonomisk  
resultat  og  aktivitetsresultat.  Då det  har  vist  seg  at  det  er  vanskeleg  å få  etablert  
gode  driftsindikatorar  med  måltal  for  delar  av  verksemdene,  har  ein  ved  vurdering  
av  den  enkelte  verksemd  lagt  stor  vekt  på den  eigenevalueringa  som  den  enkelte  
verksemdsleiar  har  gjort  for  si verksemd.  
 
Gjennomgang  av  økonomiske  og  produksjonsmessige  resultat  
Denne  vurderinga  har  som  føremål  å fremje  ei tilråding  med  omsyn  til  overføring  av  
mindreforbruk  og inndekking  av  meirforbruk.  Tilrådinga  vil  for  nokre  sektorar  vere  
fokusert  på utvalsrammenivå,  medan  andre  sektorar  vil  vere  fokusert  på 
fylkestingsrammenivå.  For  dei  sistnemnte  må  dei  respektive  hovudutvala  inn  for  å 
fordele  ei eventuell  innsparing  eller  eit  eventuelt  meirforbruk  mellom  
utvalsrammene  i sektoren.   
 
Generelt  om  vurdering  av  verksemder  med  mindreforbruk  i  2017  
På bakgrunn  av  dei  vilkåra  som  er  gjevne  i budsjettreglementet,  og  som  er  sitert  
ovanfor,  kan  vi  forenkla  seie  at  det  er  ei  vurdering  av  den  enkelte  verksemd  sin  
faktiske  produksjon  sett  i høve  til  planlagt  produksjon  som  skal  ligge  til  grunn  for  ei  
vurdering  av  om  den  enkelte  verksemd  skal  kunne  ta  med  seg  sitt  mindreforbruk  
over  i 2018.   
 
Dersom  det  blir  påvist  mindreforbruk  på ei ramme  som  følgje  av  vakansar,  vil  
mindreforbruket  i utgangspunktet  bli  trekt  inn.  Vakansar  for  å finansiere  
rammetrekk  vil  bli  vurdert  særskilt.    
 
Etter  gjennomført  evaluering  har  ein  ikkje  grunnlag  for  å seie  at  einingane  skal  
trekkast  på bakgrunn  av  manglande  produksjon  i 2017.   
 
I  note  7 i rekneskapsdokumentet  framgår  dei  meir-  og  mindreforbruk  som  er  påvist  
på dei  ulike  utvalsrammene.   
 



 
 

Tabell  2.1  nedanfor  oppsummerer  tilrådinga  til  styrking  av  budsjettramme  i 2018  
som  ein  følgje  av  mindreforbruk  i 2017  i den  enkelte  verksemd/sektor  etter  
resultatvurderinga.  
 
Tabell  2.1  

Result a t
av

ev aluer ing
2  0 1 7

D0 1 / 0 1 Fellesut g if t er  og ut g if t er  t il forde ling
Andre fellesutgifter 1 566

Møre og Rom sdal fy lkesk. om st illing av organisasjonen m ot  2020 2 000
Personalseksjonen (OU-m idlar og sent rale opplæringsm idlar) 501

IT- tenester for heile fk 170
Juridisk avdeling -  oppgraderingsarbeid forsikringsordninga 1 300
Vedlikehalds-ENØK t iltak 5 460

Sum  D0 1 Fellesut g if t er  og ut g if t er  t il forde ling 1 0  9 9 7

D0 2 / 0 2 Polit isk  v erk sem d 1  5 0 0

D0 3 / 0 3 St absfunk sj onar
Fylkesrådm annen 1 187
Fylkesrådm annen -  Digitaliseringsprosjekt  KS 1 300

Fylkesrådm annen -  erstatningsutbetaling t idlegare barnevernsbarn 250

Fylkesrådm annen -  telefoni 800

Fylkesrådm ann -  utgreiing lokaler t il fy lkeskom . Akt iv itetar Kr.sund 250

Adm . Seksjon 1 119
Adm . Seksjon -  ark ivering tannhelsejournaler 1 000
Personalseksjonen 61
IT-seksjonen 700
Kom m unikasjonsseksjonen 594
Bygg-  og eigendom savdelinga 59
Juridisk avdeling 694
Plan-  og analyseavdelinga 1 631
Plan-  og analyseavdelinga -  k jøp av grunnlagsdata og utgreiingar 250

Sum  D0 3 St absfunk sj onar 9  8 9 5

D0 5 /  Vidaregåande opplær ing
5 At lanten VGS 1 335
7 Borgund VGS 1 431

8 Fagerlia VGS 519

9 Fannefjord VGS 247

11 Gjerm undnes VGS 1 853
13 Herøy VGS 5 146
15 Molde VGS 1 659
18 Raum a VGS 4 906
19 Rom sdal VGS 533
20 Spjelkavik VGS 735
21 St randa VGS 432
22 Sunndal VGS 2 678
23 Surnadal VGS 932
24 Sykkylven VGS 2 488
25 Tingvoll VGS 246
26 Ulstein VGS 3 237

Fy lk est ings-
/ u t v a ls-
ram m e

( i 1000 kroner)

 



 
 

27 UPA -  sko len 140
28 Volda VGS 165
32 Ålesund VGS 1 533
34 Felleskostnader vgs 15 179
41 Utdanningsavd. 3  500
Sum  D0 5 Vidaregåande opplær ing 4 8  8 9 4

D0 6 / 3 1 Fagsk olest y ret 3 4 0

D1 0 / Kult ur t enest er
52 Kulturavdelinga 205
57 Kulturt ilskot  ( kreat iv næring) 325
Sum  D1 0 Kult ur t enest er 5 3 0

D1 1 / Regional-  og nær ingsut v ik ling
58 Regional og næringsavdelinga 870
59 Tiltaksfondet 2 084
60 Forsking og utv ik ling 10 073
61 Reiseliv 256
Sum  D1 1 Regional-  og nær ingsut v ik ling 1 3  2 8 3

D1 2 / Sam ferdselst enest er
68 TT-ordninga 6 015
69 Diverse sam ferdselsførem ål 1 129
70 Fylkesvegar 2 145
Sum  D1 2 Sam ferdselst enest er 9  2 8 9

D1 4 / Sent ra le  k ont ro llorgan

72 Øvrig kont ro llutvalet 2 892

Sum  D1 4 Sent ra le  k ont ro llorgan 2  8 9 2

Tot a lt 9 7  6 2 0  
  
 
 
 
Generelt  om  vurdering  av  verksemder  med  meirforbruk  i  2017  
Som  det  går  fram  av  vilkåra  ovanfor  skal  verksemder  med  netto  meirforbruk  
normalt  dekke  dette  ved  å redusere  neste  års  budsjett.  Dvs.  at  meirforbruk  i år  
2017  skal  dekkast  i ramma  for  verksemda  alt  i 2018.  Motivet  for  dette  er  at  
ordninga  i størst  mogleg  grad  skal  tvinge  fram  ei kontinuerleg  tilpassing  mellom  
driftsnivå  og økonomisk  ramme.  Det  er  likevel  opna  for  at  fylkestinget  kan  vedta  
inndekking  over  inntil  4 år  dersom  meirforbruket  er  særleg  stort  eller  andre  
særlege  tilhøve  tilseier  det.  I  tilfelle  med  heilt  spesielle  dokumenterte,  uføresette,  
endra  vilkår  for  drifta  som  skuldast  tilhøve  som  verksemda  ikkje  kan  rå  med,  kan  
fylkestinget  gjere  vedtak  om  at  eit  eventuelt  meirforbruk  ikkje  skal  dekkast  av  
verksemda  si budsjettramme . 
 
Følgjande  meirforbruk  blir  tilrådd  dekt  inn  ved  reduserte  budsjettrammer  i 2018,  
2019,  2020  og 2021.  
 
 
 



 
 

Tabell  2.2  

D05/ 10 Fræna vgs 402 402 402 0
D05/ 12 Haram  VGS 495 0 0 0
D05/ 14 Krist iansund VGS 350 350 350 0
D05/ 30 Ørsta vgs 422 0 0 0
D06/ 31 Fagskolen i Ålesund 270 270 0 0
D06/ 31 Fagskolen i Krist iansund 888 888 889 889
D09/ 51 Tannhelsetenester 0 791 791 792

To t al t           2  8 2 7            2  7 0 1            2  4 3 2            1  6 8 1  

I n n d ek k in g  
2 0 2 0

I n n d ek k in g  
2 0 2 1

Ram m e Verk sem d
I n n d ek k in g  

2 0 1 9
I n n d ek k in g  

2 0 1 8

(i 1000 kroner)

 
 
 
3.  EVALUERING  AV  RESULTATA   
 
 
3.1  Vidaregåande  opplæring  
 
Tabellen  nedanfor  viser  rekneskap  og budsjett  for  vidaregåande  opplæring  . 
 

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %
Sum  skoleram m ene 1 189 332 1 207 920 18 588 1,54 %
Sum  skolane sin andel andre ram m er 159 897 170 150 10 253 6,03 %
Su m  u t g i f t er  v id areg åan d e sk o lar 1  3 4 9  2 2 9 1  3 7 8  0 7 0 2 8  8 4 1 2 ,0 9  %
Sum  fylkesutd.sj .sin andel andre ram m er 349 935 366 814 16 879 4,60 %
Su m  D0 5  Vid areg åan d e o p p lær in g 1  6 9 9  1 6 4 1  7 4 4  8 8 4 4 5  7 2 0 2 ,6 2  %

( i 1000 kroner)

 
 
Totalt  viser  resultatet  for  fylkestingsramme  D05  Vidaregåande  opplæring  eit  
mindreforbruk  på 45,720  mill.  kroner  for  2017,  medrekna  ei styrking  av  ramma  på 
57,935  mill.  kroner  etter  2016-evalueringa.  
 
3.1.1  Dei  vidaregåande  skolane  
Utdanningssektoren  disponerer  fylkestingsramme  D05  Vidaregåande  opplæring.  
Denne  ramma  er  igjen  delt  inn  i fleire  underrammer.  Alle  dei  vidaregåande  skolane  
har  si eiga  ramme  som  dei  er  ansvarlege  for.  I  tillegg  til  dette  er  det  oppretta  fleire  
andre  ”sentrale”  rammer.  Skolane  vert  og  tildelt  midlar  frå  desse  rammene  og 
skolane  fører  også  utgifter  på nokre  av  desse  rammene.   
 
Når  ein  skal  vurdere  økonomien  på ein  einskild  skole,  er  det  naudsynt  å sjå  alle  
rammene  som  den  einskilde  skolen  disponerer  i samanheng.  Når  rekneskapen  for  
året  er  gjort  opp  vert  meir-  eller  mindreforbruk  for  alle  rammene  skolen  disponerer  
vurdert.  Tabellen  nedanfor  viser  fordelinga  av  dei  vidaregåande  skolane  sine  meir-
/mindreforbruk  på dei  ulike  rammene  dei  disponerer  (Tal  i 1000  kroner).  
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 
 
 
Samla  sett  hadde  dei  vidaregåande  skolane  eit  mindreforbruk  på 28,841  mill.  
kroner  i 2017.   
 
 
3.1.2  Aktivitet  og  måloppnåing  
 
I  økonomiplanen  2017  – 2020  med  budsjett  for  2017  har  ein  sett  mål  om  ulike  sider  
ved  vidaregåande  opplæring.   
 
Gjennomføring  
Den  viktigaste  utfordringa  for  sektoren  er  å sørgje  for  at  flest  mogleg  av  elevane  i 
vidaregåande  opplæring  gjennomfører,  fullfører  og  består  utdanninga.  Fylkestinget  
har  sett  som  mål  at  79  prosent  av  dei  som  starta  i vidaregåande  opplæring  i 2010  
skal  ha  gjennomført  vidaregåande  opplæring  i 2015.  Tal  frå  Utdanningsdirektoratet  
(skoleporten.no)  viser  at  i Møre  og Romsdal  er  gjennomføringstala  betre  enn  for  
landet  sett  under  eitt,  men  at  ein  så langt  ikkje  har  nådd  målet  om  79  prosent.  
Diagrammet  nedanfor  viser  at  75,7  prosent  av  dei  som  starta  vidaregåande  
opplæring  i dei  offentlege  skolane  i Møre  og Romsdal  i 2010  har  fullført  og  bestått  
innan  fem  år.  For  landet  som  heilhet  er  talet  72,1  prosent.  For  dei  elevane  som  
starta  opplæringa  i 2011  gjennomførte  74,5  prosent  innan  5 år  i Møre  og Romsdal.  
For  landet  som  heilhet  er  talet  72,4  prosent.  
 



 
 

 
 
Overgangar  
Overgangane  frå  grunnskole  til  vidaregåande  opplæring  og frå  skole  til  bedrift  er  
spesielt  sårbare  i forhold  til  fråfall.  I  "Program  for  betre  gjennomføring  i 
vidaregåande  opplæring"  vart  det  arbeidd  med  å gjere  fylkeskommunen  sitt  arbeid  
for  betre  gjennomføring  meir  systematisk  og kunnskapsbasert.  Det  blir  arbeidd  
vidare  med  å etablere  gode  rutinar  for  overgangen  mellom  grunnskole  og 
vidaregåande  skole,  og  overgangen  frå  vidaregåande  skole  til  opplæring  i bedrift  
eller  høgare  utdanning.  
 
Læreplassar  
Det  vart  i 2017  inngått  1254  nye  lærekontraktar,  noko  som  er  ein  oppgang  frå  
2016  (1137).  Ved  årsskiftet  var  det  2322  løypande  lærekontraktar  og  112  
opplæringskontraktar  i vel  950  lærebedrifter  i fylket.  I  2017  vart  det  avlagt  1640  
fag-  og  sveineprøver.   
 
”Aksjon  fleire  læreplassar”  er  eit  tiltak  for  å få  fleire  til  å fortsette  i opplæring  etter  
vg2.  Mellom  anna  mangel  på læreplassar  gjer  at  mange  på yrkesfag  vel  påbygging  
til  studiekompetanse  (vg3),  men  det  er  berre  om  lag  60  prosent  av  elevane  som  
gjennomfører  dette  kurset.  Av dei  som  teiknar  lærekontrakt  og  gjennomfører  
opplæringa  i bedrift,  greier  omlag  93  prosent  fagprøva.  I  Møre  og Romsdal  
fylkeskommune  har  alle  som  har  tatt  fagprøve  fått  rett  til  å ta  påbyggingskurs  
(vg4)  som  gir  generell  studiekompetanse.  På desse  kursa  er  gjennomføringa  80  
prosent.   
 
Spesialundervisning  
Dei  seinare  åra  har  utgiftene  til  spesialundervisning  auka  vesentleg  meir  enn  
utgiftene  til  ordinær  undervisning.  I  følgje  KOSTRA-tal  låg  ikkje  ressursbruken  til  
tenesta  spesialundervisning  og særskilt  tilpassa  opplæring  høgare  i Møre  og 



 
 

Romsdal  enn  elles  i landet  i 2016.  I  2017  har  talet  på elevar  som  treng  
spesialundervisning  auka,  derfor  har  ressursbruken  auka  med  om  lag  11  prosent.  
 
Kapasitet  
Dei  siste  åra  har  ein  i skolebruksplana  søkt  å redusert  talet  på elevplassar  for  å få  
ei betre  tilpassing  mellom  økonomiske  rammer,  kapasitet  og  søkjarar  til  
vidaregåande  opplæring.  Ein må  ha  ein  kapasitet  som  sikrar  god  ressursutnytting.  I  
2017  fekk  91  prosent  av  søkjarane  med  ungdomsrett  innfridd  sitt  første  ønske  om  
utdanningsprogram.  Tabellen  nedanfor  viser  utviklinga  med  omsyn  til  innfriing  av  
første  ønske  for  elevane  med  ungdomsrett.  
 
 

 
 
3.1.3  Økonomisk  resultatvurdering  for  dei  vidaregåande  skolane  
 
Skolane  sitt  resultat  viser  at  dei  har  eit  netto  mindreforbruk  på 28,841  mill.  kroner  i 
2017.  Året  før  var  mindreforbruket  24,323  mill.  kroner.  Det  var  i 2017  fire  skolar  
som  hadde  meirforbruk.  
 
Skolar  med  mindreforbruk  i  2017  
Tabellen  under  gir  ein  oversikt  over  dei  skolane  som  hadde  mindreforbruk  i 2017.  I  
tillegg  til  den  ordinære  skoleramma  inneheld  tabellen  budsjett  og  rekneskap  for  alle  
dei  budsjettrammene  der  skolane  yter  tenester,  t.d.  spesialpedagogiske  tiltak,  
ressurssenterdrift,  oppfølgingsteneste,  internattilbod  m.m.  (Tal  i 1000  kroner)  
 

 
 
Atlanten  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 1,335  mill.  kroner.  Resultatet  for  
2016  viste  eit  mindreforbruk  på 1,115  mill.  kroner.  Skolen  har  valt  å redusere  



 
 

ressursbruken  på leiing  gjennom  omorganisering  innan  leiargruppa  og staben  i 
2017.  Skolen  planlegg  å nytte  mindreforbruket  til  å auke  aktiviteten  i komande  
skoleår,  mellom  anna  for  å styrke  undervisninga,  skape  et  trygt  og  godt  
læringsmiljø  og  sikre  at  gjennomføringa  held  seg  høg  for  skolen  sine  elevar.  
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  i  2017  på  1,335  mill.  kroner  vert  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Borgund  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 1,431  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 3,757  mill.  kroner.  Mindreforbruket  skuldast  i 
hovudsak  mindreforbruket  frå  2016.  Av dette  er  2,7  mill.  kroner  blitt  nytta  til  
planlagde  innkjøp  og investeringar  i 2017.  Det  var  blant  anna  innkjøp  av  lærebøker,  
pc-ar  og  kjøretøy.  Planlagd  personalseminar  vart  ikkje  gjennomført.  Skolen  ønskjer  
derfor  å nytte  delar  av  mindreforbruket  til  personalseminar  i 2018,  samt  innkjøp  av  
utstyr.    
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  i  2017  på  1,431  mill.  kroner  vert  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Fagerlia  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 519  000  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 1,162  mill.  kroner.  Skolen  ønskjer  å nytte  
mindreforbruket  til  å bytte  ut  gammalt  utstyr.    
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  519  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Fannefjord  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 247  000  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 15  000  kroner.  Skolen  ønskjer  å nytte  
mindreforbruket  til  oppgradering  av  utstyr  til  undervisning.    
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  247  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Gjermundnes  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 1,853  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 1,844  mill.  kroner.  Skolen  planlegg  å nytte  
mindreforbruket  til  delfinansieringar  av  større  investeringsprosjekt.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  1,853  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Herøy  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 5,146  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 4,804  mill.  kroner.  Skulen  har  vore  bevisst  
nøkterne  i forbruket,  for  å skaffe  midlar  til  viktige  innkjøp  av  utstyr  samt  
pedagogiske  tiltak.  Skolen  har  gjennomført  dei  planlagde  økonomiske  tiltaka  for  
2017  og ønskjer  no  å nytte  mindreforbruket  til  å forskotere  investeringar  på leige  
av  bygg  til  utdanningsprogrammet  naturbruk.  Dette  er  eit  utdanningsprogram  som  
ikkje  har  garderobe  fasilitetar  eller  rom  for  praktisk  arbeid.  



 
 

Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  5,146  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Molde  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 1,659  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  meirforbruk  på 2,309  mill.  kroner.   
 
Mindreforbruket  i 2017  er  eit  resultat  av  eit  nøkternt  forbruk  og at  det  meste  av  
manglande  utstyr  etter  utbygginga  av  skolen  no  er  på plass.    
 
Meirforbruket  frå  2016  blir  dekt  inn  gjennom  trekk  i ramma  over  fire  år  frå  2017,  
og  skolen  har  tenkt  å bruke  mindreforbruket  frå  2017  til  å kompensere  for  dette.  
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  1,659  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Rauma  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 4,906  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 4,207  mill.  kroner.  Mindreforbruket  skuldas  i 
hovudsak  fleire  år  med  effektivisering  av  drifta  samt  at  skolen  har  vore  utan  
assisterande  rektor  sidan  hausten  2016.  Skolen  har  vore  forsiktige  med  å bruke  av  
overskotet  frå  2016,  men  ser  no  at  dei  kan  realisere  fleire  av  sine  planlagde  tiltak  
for  å styrke  undervisninga,  auke  fagtilbodet  og  gjere  investeringar  i mellom  anna  
ny  verkstad  til  teknikk  og industriell  produksjon.  Skolen  vil  og  gjere  investeringar  i 
diverse  anna  utstyr.  Til  dømes  ønskjer  skoleutvalet  å arbeide  for  eit  Newtonrom  i 
samarbeid  med  kommunen.   

Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  4,906  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Romsdal  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 533  000  kroner.  Rekneskapen  for  
2016  viste  eit  mindreforbruk  på 2,530  mill.  kroner.  Skolen  har  i 2017  nytta  av  
mindreforbruket  frå  2016  til  investeringar  i utstyr  og  ekstra  utgifter  i forbindelse  
med  nybygget.  Skolen  ønskjer  å nytte  mindreforbruket  til  å arbeide  med  skolen  si 
kvalitetsutvikling  og vidareutvikling  av  skolens  pedagogiske  arbeid.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  533  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Spjelkavik  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 735  000  kroner.  Rekneskapen  for  
2016  viste  eit  meirforbruk  på 820  000  kroner.  Skolen  ønskjer  å nytte  
mindreforbruket  til  investering  i læremiddel  og  til  å dekke  kostnader  i forbindelse  
med  byggeprosjekt,  samt  at  meirforbruket  frå  2016  skal  dekkast  inn  i 2018.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  735  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Stranda  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 432  000  kroner.  Rekneskapen  for  
2016  viste  eit  mindreforbruk  på 601  000  kroner.  Skolen  ynskjer  å nytte  
mindreforbruket  til  kompetanseutvikling,  utstyr  og  inventar.   
 



 
 

Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  432  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Sunndal  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 2,678  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 952  000  kroner.  Mindreforbruket  skuldast  i all  
hovudsak  sein  levering  av  bestilt  utstyr/møblar.  Skolen  har  gjennomført  dei  
planlagde  tiltaka  for  2017  og ønskjer  no  å nytte  mindreforbruket  til  å finansiere  
kjøp  av  møblar  og  utstyr,  styrking  av  spesialundervisninga,  og  halde  fram  med  
arbeidet  knytt  til  prosjektet  «kompetanse  for  kvalitet»  kor  hovuddelen  av  
kostnadane  kjem  i 2018.  
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  2,678  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Surnadal  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  932  000  kroner.  Rekneskapen  for  
2016  viste  eit  mindreforbruk  på 933  000  kroner.  Skolen  har  gjennomført  dei  
planlagde  tiltaka  for  2017.  Skolen  ønskjer  å nytte  mindreforbruket  til  innkjøp  av  
utstyr  og  inventar,  kompetanseheving  av  pedagogisk  personell,  innkjøp  av  robot  for  
å heva  digital  kompetanse  på yrkesfag.  I  tillegg  ønskjer  skolen  å pusse  opp  
undervisningsromma,  til  dømes  TP-verkstaden,  samt  å finansiere  programfaget  
toppidrett  for  å sikre  gjennomføring.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  932  000  mill.  kroner  i  2017,  blir  
overført  som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Sykkylven  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 2,488  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 1,549  mill.  kroner.  Skolen  har  ikkje  fått  
gjennomført  alle  dei  planlagde  tiltaka  for  2017  og ønskjer  derfor  å nytte  
mindreforbruket  til  diverse  innkjøp  som  skulle  vore  gjennomførte  i 2017.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  2,488  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Tingvoll  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 246  000  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  meirforbruk  på 850  000  kroner.  Mindreforbruket  skuldast  eit  
nøkternt  driftsnivå  i den  ordinære  skoledrifta  som  blant  anna  betyr  ingen  store  
investeringar,  reduksjon  av  leiarressursar  og  ingen  større  reiser  for  elevar  eller  
personale  i 2017.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  246  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Ulstein  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 5,037  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 1,885  mill.  kroner.  Ulstein  vgs  vart  tildelt  for  
mye  budsjettmidlar  til  husleige  for  leige  av  Ulsteinhallen  i 2017,  dette  er  
hovudårsaken  til  det  store  mindreforbruket.  Vi justerer  derfor  overført  
mindreforbruk  til  skoleramma  for  budsjettåret  2018  i denne  saka.  Mindreforbruket  
skuldast  og  lågare  utgifter  til  løn  enn  budsjettert.  Skolen  ønskjer  å nytte  
mindreforbruket  dei  får  meg  seg  til  ombygging  og utstyr  i 2018.   



 
 

 
Vi  rår  til  at  justert  netto  mindreforbruk  på  3,237  mill.  kroner  i  2017,  blir  
overført  som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Vi  rår  til  at  resterande  netto  mindreforbruk  på  1,8  mill.  kroner,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  ramme  34  fellesutgifter  vidaregåande  skole.  
 
UPA-skolen  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 140  000  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 8 000  kroner.  Skolen  ønskjer  å nytte  
mindreforbruket  til  IT-utstyr  og  kompetanseheving  av  personale.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  140  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Volda  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 165  000  mill.  kroner.  
Rekneskapen  for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 1,220  mill.  kroner.  Skolen  har  
nytta  mindreforbruket  frå  2016  til  å gjennomføre  nokre  av  dei  planlagde  tiltaka  for  
2017  og drift.   
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  165  000  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Ålesund  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  mindreforbruk  på 1,533  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 4,020  mill.  kroner.  Skolen  har  nytta  
mindreforbruket  frå  2016  til  å gjennomføre  planlagde  tiltak  for  2017,  som  var  
styrking  av  helsesøstertilbodet,  tilbod  om  leksehjelp,  ekstra  undervisning  for  elev,  
samt  oppussing  av  møterom  på Latinskolen.  I  samband  med  arbeidsmiljøprosessen  
som  skolen  har  vore  inne  i sidan  2016,  har  skolen  også  brukt  midlar  til  
personalseminar.   
 
Skolen  ønskjer  å nytte  mindreforbruket  til  den  pågåande  arbeidsmiljøprosessen,  
leksehjelp  og  ekstra  tilretteleggingstiltak  for  å sikre  god  gjennomføring.  
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  1,533  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  
som  ei  styrking  av  skoleramma  for  budsjettåret  2018.  
 
Skolar  med  meirforbruk  i  2017  
Tabell  under  gir  eit  oversyn  over  dei  skolane  som  hadde  meirforbruk  i 2017.  I  
tillegg  til  den  ordinære  skoleramma  inneheld  tabellen  budsjett-  og  rekneskapstal  for  
alle  dei  økonomiske  rammene  som  skolane  yter  tenester  innanfor,  t.d.  
ressurssenterdrift,  oppfølgingsteneste,  spesialpedagogiske  tiltak,  internattilbod  
m.m.   
         (tal  i 1000  kroner)  

 
 
 



 
 

Fræna  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  meirforbruk  på 1,206  mill.  kroner.  Rekneskapen  for  
2016  viste  eit  mindreforbruk  på 201  000  mill.  kroner.  Meirforbruket  skuldast  i 
hovudsak  ei stor  auke  i kortsiktig  sjukefråvær.  I  tillegg  er  det  noko  meirforbruk  av  
materiell  til  undervisninga.  Skolen  har  lagt  ei  plan  for  å dekke  inn  meirforbruket.  
Planen  går  ut  på å jobbe  med  å redusere  sjukefråværet,  strammare  
budsjettoppfølging,  reduksjon  av  reisekostnader  og  reduksjon  av  innkjøp  til  
undervisninga.     
 
Vi  rår  til  at  meirforbruket  vert  dekt  inn  over  tre  år.   
 
 
Haram  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  meirforbruk  på 495  000  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  meirforbruk  på 138  000  kroner.  Meirforbruket  skuldast  i hovudsak  
at  skolen  ikkje  har  klart  å tilpasse  utgiftene  sine  i høve  til  endring  i klassetal.   
 
Vi  rår  til  at  meirforbruket  vert  dekt  inn  over  1  år.  
 
Kristiansund  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  meirforbruk  på 1,050  mill.  kroner.  Rekneskapen  for  
2016  viste  eit  meirforbruk  på 2,530  mill.  kroner.  Meirforbruket  i 2017  skyldast  for  
høgt  driftsnivå  innan  den  ordinære  skoledrifta,  samt  høgare  kostnader  til  
vedlikehald  av  bygg  og bilar  enn  budsjettert.  Tiltak  for  å unngå  meirforbruk  har  
vært  satt  i gang,  men  dei  fleste  tiltaka  knytt  til  ressursbruk  for  undervisning  hadde  
ikkje  verknad  før  siste  halvår.  Planlagde  tiltak  for  2018  er  å slå  saman  klassar  i 
fellesfag,   hyppigare  resultatoppfølging  med  dei  ulike  avdelingane  gjennom  
månadlege  økonomimøter,  strengare  innkjøpskontroll  og  tett  oppfølging  av  overtid  
og  vikarbruk.   
        
Vi  rår  til  at  meirforbruket  vert  dekt  inn  over  3  år.  
 
Ørsta  vgs  
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  meirforbruk  på 422  000  mill.  kroner.  Rekneskapen  
for  2016  viste  eit  mindreforbruk  på 166  000  kroner.  Meirforbruket  skuldast  mellom  
anna  kostnader  knytt  til  ombyggingar  og  kjøp  av  minibuss.  For  å dekke  inn  
meirforbruket  har  skolen  innført  nye  innkjøpsrutinar  og  vil  ha  strengare  
kostnadskontroll.  Skolen  har  også  søkt  om  tilskot  til  opplæring  av  barn  og unge  
som  søkjer  opphald  i Norge.   
 
Vi  rår  til  at  meirforbruket  vert  dekt  inn  over  1  år.  
 
 
3.1.4  Økonomisk  resultat  for  fylkesutdanningssjefen  sitt  ansvar  
utanom  skolane  
Tabellen  under  gir  eit  oversyn  over  rammene  som  ligg  under  
fylkesutdanningssjefen  sitt  ansvar.  (Tal  i heile  1000  kroner)  
 



 
 

 
Ansvara  til  fylkesutdanningssjefen  hadde  i 2017  eit  mindreforbruk  på 16,879  mill.  
kroner.  Nedanfor  vert  rammene  med  avvik  frå  budsjettet  omtalt.  
 
Ramme  34  Felleskostnader  vidaregåande  skolar   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på om  lag  6,186  mill.  kroner.   
 
Hovudårsaken  til  mindreforbruket  er  at  ramma  etter  resultatvurderinga  for  2016  
blei  styrka  med  25,650  mill.  kroner.  14  mill.  kroner  av  dette  blei  nytta  til  å styrke  
ramme  37,  spesialundervisning  (jamfør  sak  UD-30/17).   
 
Ramme  35  Fagopplæring   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 1,771  mill.  kroner.  
 
Tabellen  nedanfor  illustrerer  utviklinga  i talet  på lærekontraktar.  

 

 2009  2010  2011  2012  2013  2014  2015  2016  2017  
Nye  kontraktar  1175  1079  1097  1165  1158  1247  1074  1137  1254  
Løypande  
kontraktar  

2216  2074  2135  2257  2508  2423  2317  2281  2322  
Avlagte  
sveineprøver  

1537  1502  1623  1525  1556  1668  1836  1845  1640  
 
Ramme  37  Spesialundervisning  
Ramma  viser  eit  meirforbruk  på 201  000  kroner.  I  2017  har  talet  på elevar  som  
treng  spesialundervisning  auka,  derfor  har  ressursbruken  auka  med  om  lag  11  
prosent.  
 
Ramme  38  PP-tenesta  
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 1,323  mill.  kroner.  Mindreforbruket  skuldast  i 
hovudsak  at  nokre  av  PPT kontora  ikkje  har  klart  å levere  tenester  i samsvar  med  
avtalt  omfang.  
 
Ramme  39  Oppfølgingstenesta  
Ramme  viser  eit  mindreforbruk  på 924  000  kroner . 
 
Ramme  40  Vaksenopplæring  i  skole   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 1,726  mill.  kroner.  Mindreforbruket  skuldast  at  
fleire  planlagde  tilbod  ikkje  vart  sett  i gang  hausten  2017.   
 



 
 

Ramme  41  Utdanningsavdelinga   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 5,995  mill.  kroner.   
 
I  resultatvurderinga  for  2015  vart  det  satt  av  3,2  mill.  kroner  til  ulike  tiltak.  Desse  
tiltaka  kom  ikkje  i gang  i 2016,  heller  ikkje  i 2017.  Dette  forklarar  om  lag  
halvparten  av  mindreforbruket  i 2017.  Resten  av  mindreforbruket  skuldast  i 
hovudsak  vakansar.   
 
Ramme  42  Eksamenssekretariatet   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 205  000  kroner.   
 
Mindreforbruket  skuldast  i hovudsak  auka  inntekter  på eksamensavgift,  samt  at  
kostnadar  i samband  med  eksamensgjennomføring  vart  noko  lågare  en budsjettert.  
 
Ramme  44   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 97  000  kroner.  
 
Ramme  45  Undervisning  ved  helse-  og  sosialinstitusjonar   
Ramma  viser  eit  meirforbruk  på 1,222  mill.  kroner.  Meirforbruket  skuldast  at  
utgiftene  knytt  til  barn  og unge  som  er  institusjonsplassert  vart  høgare  enn  
føresett.   
 
Ramme  47  Kompetanseheving  av  personale   
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på 75  000  kroner.   
 
 
3.1.5  Disponering  av  mindreforbruket  på  ansvara  til  
fylkesutdanningssjefen  
 
Vurdering/tilråding  
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  ansvara  til  fylkesutdanningssjefen  i  
2017  på  16,879  mill.  kroner,  blir  overført  som  ei  styrking  av  ramma  for  
2018  med  slik  fordeling:  
 

�� Ramme  34  Felleskostnader  vg.  skole   13,379  mill.  kroner  
�� Ramme  41  Utdanningsavdelinga     3,500  mill.  kroner  

 
Fylkesrådmannen  vil  legge  fram  eiga  sak  til  utdanningsutvalet  om  korleis  midlane  
som  vert  overført  til  ramme  34  skal  nyttast.  
 
 
 
3.2  Fagskolane  i  Møre  og  Romsdal   

 Ho v ed an sv ar   Rek n esk ap  2 0 1 7   Bu d sj et t  2 0 1 7   Av v i k  Av v i k  i  %
 Fagskolen -  st yret  805 1145 340 29,7 %
 Fagskolen i Ålesund 33 686 33 146 -540 -1,6 %
 Fagskolen i Krist iansund 13 070 9 516 -3 554 -37,3 %
Su m  D0 6  Fag sk o lan e i  MR 4 7  5 6 1 4 3  8 0 7 -3  7 5 4 -8 ,6  %

( i 1000 kroner)

 
 
Rekneskapen  for  2017  viser  eit  meirforbruk  på denne  fylkestingsramma  på til  
saman  3,754  mill.  kroner.   
 



 
 

På ramma  til  fagskolestyret  er  det  eit  mindreforbruk  på 340  000  kroner  i 2017.  I  
2016  hadde  fagskolestyret  eit  mindreforbruk  på 283  000  kroner.  
 
Fagskolen  i Ålesund  hadde  i 2017  eit  meirforbruk  på 540  000  kroner.  I  2016  hadde  
fagskolen  i Ålesund  eit  meirforbruk  på 1,610  mill.  kroner.  
 
Fagskolen  i Kristiansund  hadde  i 2017  eit  meirforbruk  på 3,554  mill.  kroner.  I  2016  
hadde  fagskolen  i Kristiansund  eit  meirforbruk  på 1,351  mill.  kroner.   
 
Då fylkeskommunen  sitt  budsjett  for  2008  vart  vedteke,  vart  det  samstundes  
vedteke  at  drifta  ved  fagskolane  skulle  tilpassast  dei  statlege  rammeoverføringane.  
Fram  til  no  har  ein  ikkje  lukkast  med  dette.  I  budsjettåret  2017  vart  fagskolane  
tilført  om  lag  12,9  mill.  kroner  ut  over  dei  statlege  midlane.  
 
Fylkesrådmannen  har  ved  fleire  høve  peika  på at  dei  statlege  overføringane  ikkje  er  
tilstrekkelege  til  å få  balanse  i drifta  av  fagskolane  med  den  struktur  og  kapasitet  
ein  har  i dag.  
 
Det  er  starta  opp  ein  OU-prosess  for  fagskolane,  kor  formålet  er  å tilpasse  drift  og  
tilbod  til  dei  økonomiske  rammene.  
 
 
Vurdering/tilråding  
Vi  rår  til  at  mindreforbruket  for  fagskolestyret  i  2017  på  340  000  kroner,  
blir  overført  til  styrking  av  ramma  for  2018.  
 
Vi  rår  vidare  til  at  meirforbruket  for  fagskolen  i  Ålesund  på  540  000  kroner   
vert  dekt  inn  over  2  år  og  meirforbruket  for  fagskolen  i  Kristiansund  på      
3  554  mill.  kroner,  vert  dekt  inn  over  4  år.   
 
 
3.3  Tannhelsetenester   

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %
50 Fylkestannlegen 5 096 5 094 -2 0,0 %
51 Tannhelsetenester 139 820 137 448 -2 372 -1,7 %
Su m  D0 9  Tan n h elset en est er 1 4 4  9 1 6 1 4 2  5 4 2 -2  3 7 4 -1 ,7  %

( i 1000 kroner)

 
 
Resultatet  for  ramme  D09  Tannhelsetenester  viser  eit  samla  meirforbruk  på 2,374  
mill.  kroner  for  2017.   
 
Meirforbruket  på ramme  51  i 2017  skuldast  i all  hovudsak  følgjande  forhold:   
 

�� Auka  serviceutgifter  som  følgje  av  meir  omfattande  service  på gamle  
operasjonsstoler  (eldre  enn  10  år).  

�� Sjukepengerefusjonen  vart  lågare  enn  føresett  i budsjettet.  
�� Inntektssvikt  som  følgje  av  mange  nyutdanna  behandlarar  og  derfor  lågare  

produksjon.  
 
 
 
 
 



 
 

Aktivitetsresultat  og  vurdering  
 
2017  har  vore  eit  utfordrande  og innhaldsrikt  år  for  tannhelsetenesta.  
Samfunnsoppdraget  inneber  vedvarande  innsats  for  å sikre  kvalitet,  kompetanse  og 
pasientsikkerheit  i ein  situasjon  med  rekrutterings  utfordringar  og  endringar  i 
befolkninga  si samansetning  og behandlingsbehov.   
 
Sett  bort  frå  offentleg  transport  er  tannhelse  den  fylkeskommunale  tenesta  som  har  
størst  kontakt  med  befolkninga  i fylket.  I  2017  var  72  913  personar  som  fekk  
undersøking  og behandling  i den  offentlege  tannhelsetenesta.  Dette  utgjer  omlag  30  
prosent  av  alle  innbyggarane  i fylket.  Den  største  gruppa  er  barn  og unge  frå  3 til  18  
år  med  50  634  personar.  Eldre,  langtidssjuke  og uføre  i institusjon  og i 
heimesjukepleie  utgjer  5 618  personar.  10  287  vaksne,  betalande  pasientar  nyttar  
også  den  offentlege  tannhelsetenesta.  Totalt  hadde  vi  under  tilsyn  72  913  personar.   
 
 
Kvantifiserbare  styrings-  og  resultatmål  
 

Tilsyn  av  lovpålagte  
grupper  

Måltal  

2017   

Resultat  

2017  

Måloppnåing   

%         (2016)  

Barn  og unge  fra  3-
18  år  (Gr.  A)  

97%  98,1%  101%  (99,6%)  

Psykisk  
utviklingshemma  
over  18  år   

(Gr.  B)  

95%  95,9%  101%  (100,3%)  

Eldre  og uføre  i 
institusjon  (Gr.C1)  

90%  90,3%  100%  (96%)  

Eldre  og uføre  i 
heimesjukepleie  

65%  78,0%  120%  (128,4%)  

Ungdom  19-20  år  
(Gr.  D)  

70%  79,5%  114%  (109%)  

 

Resultat  tannhelsetilstand  på  indikatorkull  2017  (grunnlaget  for  
landsstatistikk  for  fagfeltet  odontologi).  Tala  i  parentes  under  gjeld  2016.  
 

Årskull  

%  av  
undersøkte   

3  åringar  
utan  karies.  

90%  av  hele  
kullet  er  
undersøkt   

 

5  åringar  
utan  karies.  

98,7%  av  
hele  kullet  
er  undersøkt  

 

12  åringar  
utan  karies.  

98,7%  av  
hele  kullet  
er  undersøkt  

 

18  åringar  
utan  karies.  

95,9%  av  
hele  kullet  
er  undersøkt  

 

Ingen  karies  94,1%   (94,5)  84,7%      (82)  55,4%   (55,7)  19,7%   (18,5)  

 

1-4   
kariesangrep  

4,7%  10,9%  40,0%  43,0%  



 
 

10  
kariesangrep  
eller  meir  

0,2%  0,9%  0,4  %  10,5%  

 

Vi ser  ein  liten  nedgang  i talet  på barn  utan  karieserfaring  hos  3-  og  12  åringane  og 
ei betring  frå  året  før  for  5-  og  18  åringane.   
 
Vi har  under  tilsyn  261  pasientar  i gruppe  E mot  264  året  før.  Dei  11  005  betalande  
pasientane  (gruppe  F) genererte  ei honorarinntekt  på ca.  25,9  mill.  kroner  i 2017  
mot  ca.  27  mill.  kroner  i 2016  og 2015  og 28  mill.  kroner  i 2014.  Utskifting  av  
tannlegar  og  høgt  sjukefråvær  har  medverka  til  lågare  inntening.  Spesialistane  
genererer  omlag  20  prosent  av  honorar  inntektene.  
 
Innkallingsintervalla  er  basert  på eit  individuelt  behandlingsbehov.  I  snitt  går  det  no  
18  månader  mellom  kvart  besøk  dei  unge  har  på tannklinikken.   
 
I  gruppe  C, eldre  og uføre  i institusjon  og i heimesjukepleie,  har  pasientar  under  
tilsyn  auka  frå  5 331  i 2015  til  5 564  i 2016  og 5 618  i 2017.   
 

Ikkje  kvantifiserbare  styrings-  og  resultatmål  (speglar  satsingsområde  i  
regional  delplan  tannhelse)  
 
Aktivitet/målsetjing  Gjennomført  JA/NEI  

Tannhelsetenesta  sitt  hovudfokus  er  
behandlingskvalitet  og  pasienttryggleik.  Styrka  
satsing  på kompetansebygging  er  avgjerande  for  å 
sikre  gode  tenester  i eit  desentralisert  
tenestetilbod  i tannhelsetenesta.  Vi gir  tenester  
som  krev  høg  og spesialisert  kompetanse,  og  det  
er  viktig  at  tilhøva  leggjast  til  rette  for  at  alle  
tilsette  kan  vedlikehalde  og vidareutvikle  sin  
kompetanse  i takt  med  den  faglege  utviklinga  
innanfor  tannhelsefaget.  
Vi jobbar  med  kontinuerlig  kvalitetsforbetring  
gjennom  strategisk  kompetanseplanlegging,  
utarbeiding  av  regionvise  kompetanseplanar  og  
medarbeidarutvikling.  I  2017  har  vi  satt  i gang  
arbeid  med  eit  leiarutviklingsprogram  med  
klinikkleiarar  som  målgruppe.  

Kvalitet  og  
pasientsikkerheit  

Våre  behandlarar  gir  faglege  råd  og gjennomfører  
behandling  med  utgangpunkt  i pasientane  sine  
individuelle  behov  og føresetnader.  Pasientar  blir  
henvist  til  spesialister  eller  til  tannleger  med  
spesialkompetanse  
når  det  er  nødvendig  og til  riktig  tid.  
Fagleg  oppdatering  og vidareutvikling  av  
medarbeidarane  gjennom  tannhelsetenesta  sine  
verktøy  for  kompetansestyring.  Strategisk  
kompetanseplan  er  oppdatert  hausten  2017.  

Kompetanse  

I  2017  har  vi  sett  i gang  samlingsbasert  utdanning  
på VG2-  og VG3-nivå  for  å utdanne  om  lag  20  nye  
tannhelsesekretærar.  



 
 

Vi jobbar  med  kompetanseutvikling  gjennom  t.d.  å 
etablere  faglege  møteplassar/nettverk  og  ta  i bruk  
e-læringsprogram  med  mål  å skape  ein  lærande  
organisasjon.  
I  2017  er  det  gjennomført  om  lag  40  
tilsettingssaker.  Alle  nytilsette  har  fått  innføring  i 
våre  interne  faglege  retningslinjer  gjennom  
oppstartssamtale  med  næraste  leiar  og  i eigen  
introduksjonssamling  med  fylkestannlegen.  
For  å sikre  tannlegespesialistar  i alle  delar  av  fylket  
er  tre  fylkestilsette  tannlegar  i 2016  i gang  med  
vidareutdanning  i pedodonti  (barnetannlege),  
kjeveortopedi  (reguleringstannlege)  og  ansikts-  og  
kjeveradiologi  (røntgentannlege).  
Gjennomført  årleg  kontaktmøte  mellom  
fylkestannlegen  og overtannlegane  for  å 
identifisere  satsingsområde  for  det  førebyggande  
arbeidet.  
Fylkeskommunen  har  over  fleire  år  jobba  målretta  
og  systematisk  med  dette  arbeidet,  og  har  i 2017  
utarbeidd  samarbeidsrutinar  med  
barnevernstenesta  for  å avdekke  omsorgssvikt  hos  
barn  og unge.  Tidlegare  er  det  etablert  samarbeid  
om  kompetanseoverføring  innan  pleie-  og  
omsorgstenester  for  eldre  pleietrengande,  
helsestasjonstenesta  for  barn,  
undervisningsopplegg  for  ungdomsskole  og 
vidaregåande  skole,  tannhelsetilbod  til  personar  
med  utviklingshemming,  rusmisbrukarar  under  
kommunal  omsorg  og tilbodet  til  flyktningar  og  
asylsøkarar.  

Folkehelse  og 
samhandling  

Tannhelsetenesta  har  i 2017   lagt  ned  1260  timar  i 
førebyggande  arbeid  utanfor  klinikkane  mot  
helsestasjonar,  pleie  og  omsorg  og andre  
tenesteområder  i kommunane.  

Struktur  og  
tenestetilbod  

Som  oppfølging  av  regional  delplan  tannhelse  
planlegg  vi  oppbygging  av  spesialist-  og  
spesialkompetanse  
på 4-5  kompetanseklinikkar.  I  2017  har  vi  starta  
arbeidet  med  bygging  av  ny  kompetanseklinikk  for  
Ålesund  kompetanseregion.  Kompetanseklinikkane  
skal  dekke  heile  fylket  og  vere  lokalisert  i kvar  av  
dei  fire  kompetanseregionane.  Med bynære,  
kompetansetunge  sentralklinikkar  kan  vi  sikre  
regionane  stabilitet  og  akuttberedskap  også  i 
periodar  med  vakansar  på dei  mindre  klinikkane.  
Desse  kompetansemiljøa  skal  tilby  
spisskompetanse  og moderne  
behandlingsteknologi  for  å handtere  kompliserte  
og  samansette  behandlingar.  Å styrke  den  
generelle  og  spesielle  kompetansen  er  svært  
positivt  for  arbeidsmiljøet  og  omdømmet  vårt  og  er  
avgjerande  for  å sikre  fagmiljø  med  rekrutterande  
kraft.  



 
 

 
Vi jobbar  kontinuerleg  med  å forme  ei 
klinikkorganisering  som  gir  dei  prioriterte  gruppene  
eit  fagleg  godt  og  likeverdig  tannhelsetilbod  
innanfor  ein  akseptabel  reiseavstand.  Endringar  i 
klinikkorganisering  skal  vere  basert  på faglege,  
økonomiske  og samfunnsmessige  vurderingar  i 
samband  årleg  rullering  av  økonomiplanen.  

 
 
Fleire  detaljar  om  aktiviteten  i tannhelsesektoren  finn  ein  i årsrapporten  for  2017.  
 
Det  vil  bli  lagt  fram  ei sak  til  fylkestinget  parallelt  med  denne  saka,  som  foreslår  
strukturendringar  for  enkelte  klinikkar  innan  tannhelsesektoren.  Strukturendringane  
vil  truleg  ikkje  gi  økonomisk  effekt  i 2018.  Vi foreslår  derfor  at  inndekking  av  
meirforbruket  i 2017,  først  skjer  frå  2019.  
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  ramme  D09  Tannhelsetenester,   
2,374  mill.  kroner  i  2017,   vert  dekt  inn  over  3  år  frå  2019.  
 
 
3.4  Kulturtenester  

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %  

52 Kult uravdelinga 9 371 9 063 -308 -3,4 %
53 Bibliotek 9 322 9 319 -3 0,0 %
54 Kult urvern 6 445 6 162 -283 -4,6 %
55 Kult urform idling 10 278 10 737 459 4,3 %
56 Folkehelse og fysisk akt ivit et 5 242 5 534 292 5,3 %
57 Kult urt ilskot 99 534 99 582 48 0,0 %
Su m  D1 0  Ku l t u r t en est er 1 4 0  1 9 2 1 4 0  3 9 7 2 0 5 0 ,1 5  %

( i 1000 kroner)

 
 
Fylkestingsramme  D10  Kulturtenester  viser  eit  netto  rekneskapsresultat  på 140,192  
mill.  kroner  i 2017.  Netto  driftsbudsjett  var  på 140,397  mill.  kroner,  noko  som  gir  
eit  mindreforbruk  på 205  000  kroner.  
  
Kulturavdelinga  har  brutto  forvalta  om  lag  266  mill.  kroner.  Den  store  skilnaden  
mellom  brutto – og nettotal  skuldast  overføringar  frå  staten,  totalt  ca.  109  mill.  
kroner.   I  desse  overføringane  ligg  m.  a.  Spelemidlar  (idrett-  og  nærmiljøanlegg,  
desentralisert  ordning  kulturbygg,  kultursekk  grunnskole,  vidaregåande  og 
skolekonsertordning),  tilskot  til  tilrettelegging  og sikring  av  friluftsområde,  tilskot  til  
freda  bygg  og anlegg  og verdsarv  og tilskot  til  lokalt  folkehelsearbeid.  I  tillegg  
mottek  vi  refusjonar  frå  kommunane  og sal  av  tenester  knytt  til  
Møremusikarordninga,  Kulturlauget  og  Kultursekken  på om  lag  11  mill.  kroner  og  
inntekter  på arkeologi  på om  lag  6 mill.  kroner.  
 
Ramme  52  Kulturavdelinga  har  eit  meirforbruk  på 308  000  kroner  i 2017.  
Meirforbruket  gjeld  generelt  auka  kostnader.  Alle  felleskostnader  blir  dekt  av  
ramme  52.  I  2017  har  vi  hatt  store  utgifter  på annonsering,  særleg  knytt  til  
rekruttering  (totalt  11  stillingar).  Vi har  gjennomført  ein  rekordstor  
fylkeskulturkonferanse  med  om  lag  200  deltakarar,  og  vi  har  finansiert  ein  OU-
prosess  i Nordmøre  Museum.  
  



 
 

Ramme  53  Bibliotek  har  eit  meirforbruk  på 3 000  kroner.  
 
Ramme  54  Kulturvern  har  eit  meirforbruk  på 283  000  kroner.  Meirforbruket  gjeld  
både  teneste  7500  Kulturvernseksjonen  (nyare  tid  – etter  år  1536)  med  226  000  
kroner  og  teneste  7501  Arkeologi  med  57  000  kroner.  
 
Inntekter  frå  sal  av  arkeologiske  tenester  er  avgjerande  for  at  kulturvernseksjonen  
kan  gå i balanse,  både  når  det  gjeld  nyare  tid  (teneste  7500)  og  arkeologi  (teneste  
7501).  Dette  er  krevjande  og fordrar  nøye  planlegging  av  feltsesongen,  og  
koordinering  av  feltarkeologane  (den  inntektsgivande  aktivteten).  Seksjonen  er  
heilt  avhengig  av  at  dei  føresetnader  som  er  lagt  til  grunn  ved  planlegging  av  
feltsesongen,  blir  oppfylt.   
 
Finansieringa  av  arkeologiske  tenester  er  basert  på inntening.  På dei  fakturerbare  
arkeologiske  tenestene  legg  vi  på eit  dekningsbidrag  på om  lag  60  prosent.  
Dekningsbidraget  skal  finansiere  3 faste  stillingar,  administrasjon,  ikkje  
utfakturerbare  kostnader  (glidande  helgedagar,  permisjonar,  sjukefråvær),  mindre  
private  tiltak,  eventuell  kostnadsoverskriding  av  godkjente  budsjett,  tap  på krav  og 
innkjøp  av  utstyr  mm.  Kvar  månad  registrerer  vi  utfakturerbare  timar.  Dette  gir  oss 
oversikt  over  dei  forventa  inntektene.  
 
Ramme  55  Kulturformidling  har  eit  mindreforbruk  på 459  000  kroner.   
Mindreforbruket  gjeld  to  vakante  stillingar  i deler  av  året.  Det  vart  tilsett  ny  
prosjektleiar  for  møremusikarane  frå  1.  september  2017  og ny  rådgivar  i 
kulturformidling  i 2018.   
 
Ramme  56  Folkehelse  og  fysisk  aktivitet  har  eit  mindreforbruk  på 292  000  
kroner.  Mindreforbruket  gjeld  vakante  lønsmidlar  frå  stillingar  som  har  stått  
vakante  deler  av  året.  Det  er  no  tilsett  i alle  stillingane.   
 
Ramme  57  Kulturtilskot  har  eit  mindreforbruk  på 48  000  kroner.  Mindreforbruket  
gjeld  tiltak  i Handlingsprogram  kultur  2017  som  ikkje  er  sett  i gang/gjennomført.   
 
 
Aktivitetsresultat  og  vurdering  
Kulturavdelinga  er  tilretteleggjar,  pådrivar  og  koordinator  for  aktivitet  og  satsingar  
på kultur-  og  folkehelsefeltet.  Planarbeid,  tilskot  og  rådgjeving  er  viktige  
verkemiddel.  Verksemda  omfattar  kulturminneforvalting,  kulturformidling,  
bibliotektenester,  folkehelse/fysisk  aktivitet,  rammevilkår  for  frivillig  sektor  og  
kreative  næringar.  Vårt  arbeid  er  m.  a.  forankra  i Fylkesplan,  Handlingsprogram  
kultur,  Regional  delplaner  folkehelse,  Regional  delplan  for  museum  og Fagplan  
bibliotek.  
 
Avdelinga  initierer  utviklingsarbeid,  og  samarbeider  breitt  om  satsingar  knytt  til  
utvikling  av  det  regionale  kulturfeltet.   
 
Når  det  gjeld  viktige  hendingar  i 2017  viser  vi  til  fylkeskommunen  sin  årsrapport  
2017.  
 
Ramme  52  Kulturavdelinga  
Alle  felleskostnader  knytt  til  drift  av  heile  kulturavdelinga  og lønskostander  for  
leiing,  stab  og driftsseksjon  blir  ført  på denne  ramma.  
 



 
 

I  2015  starta  kulturavdelinga  på eit  stort  prosjekt  med  å avlevere  og digitalisere  
plansakarkiva.  I  2017  har  vi  gjort  heile  plansakarkivet  klart  til  avlevering  og 
digitalisering  til  Interkommunalt  Arkiv  for  Møre  og Romsdal.  Kulturavdelinga  har  
fortsatt  mykje  arkivmateriale  som  ikkje  er  rydda  og digitalisert.   Arbeidet  held  fram  
i 2018.  Då vil  vi  også  sjå  nærare  på kva  effektar  vi  kan  få  ut  av  digitalisering.  Ikkje  
berre  i høve  til   saksbehandlarane  i fylkeskommunen  og i kommunane,  men  også  
korleis  vi  kan  gje  alle  andre  som  er  interessert,  digital  tilgang  til  arkiva  våre.   
 
I  2017  gjennomføre  kulturavdelinga  ein  rekordstor  fylkeskulturkonferanse  med  
tema  inkludering  og mangfald  der  om  lag  200  personar  deltok.  Dette  er  ein  viktig  
arena  for  kompetansepåfyll  og  erfaringsutveksling  i kulturlivet  i fylket.  Dagen  etter  
fylkeskulturkonferansen  vart  Frivilligforum  relansert  med  om  lag  35  deltakarar  frå  
kommunar  og frivillige  lag  og organisasjonar.  
 
Vi har  inngått  avtale  om  ein  større  ringverknadsanalyse  med  Samfunnsøkonomisk  
Analyse,  Målet  med  analysen  er  å kartlegge  kunst-  og  kultursektoren  sin  
økonomiske  og samfunnsmessige  verknad  i fylket,  og  vise  til  tal  når  det  gjeld  
ringverknadene  av  kulturområdet  sine  aktivitetar.   
 
I  tillegg  til  tilskotsbehandling  har  leiing,  drift  og  stab  koordinert  heile  
tilskotsporteføljen  til  kulturavdelinga.  
 
 
Ramme  53  Bibliotek  
Fylkesbiblioteket  er  ein  regional  utviklingsaktør  og  eit  fagleg  kompetansesenter  for  
biblioteka  i fylket.  Gjennom  rådgiving,  koordinering  og prosjektstøtte  bidreg  
fylkesbiblioteket  til  utviklingsarbeid  i folkebiblioteka.  I  2017  var  det  satt  av   
1,190  mill.  kroner  til  utviklingsmidlar.  
 
Bokbåten,  med  sine  71  stopp,  gjev  litteratur-  og  kulturtilbod  til  born  og unge.  Det  
ligg  føre   ein  rammeavtale  om  kjøp  av  bokbåttenester  fram  til  31.  august  2018,  
men  det  er  ein  utfordring  at  båten  er  gamal  og  ikkje  universelt  utforma,  og  det  er  
ikkje  sett  av  midlar  til  utvikling/fornying.   
 
Det  vart  lyst  ut  midlar  til  moglegheitsstudiar  for  utvikling  av  bibliotekrommet  som  
inkluderande  møteplass.  Det  kom  inn  8 søknader  og  kommunane  Aukra,  Giske,  
Sunndal,  Tingvoll  og  Vestnes  vart  tildelt  midlar  med  til  saman  855  000  kroner.  
 
Kompetansehevande  tiltak  for  tilsette  i folkebiblioteka  er  gjennomført  med  mellom  
anna  e-læringskurset  «23  offentlege  ting»,   kurs  i å skrive  søknader  saman  med  
Nasjonalbiblioteket,  kurset  «Prosessverktøy  for  planlegging  av  best  mulig  
bibliotekvirksomhet  i kommuner  som  skal  slås  sammen»  og ein  introduksjon  av  
formidlingsverktøyet  «Lesersørvis».  Alle  bibliotek  vil  få  tilbod  om  dette  kurset  i 
2018.  
 
Det  3-årige  prosjektet  SamLES  LITT  er  starta  opp  med  ein  turne  på våren  og to  i 
haust.  Dette  er  eit  samarbeidsprosjekt  med  Bjørnsonfestivalen.   
 
Det  har  også  blitt  arrangert  ei  inspirasjonssamling  to  stader  i fylket  og  ei 
nettverkssamling  for  frivillige  leseombod  i regi  av  «leser  søker  bok  – LSB».  
 
Fagplan  bibliotek  2017-2020  vart  vedteken  på fylkestinget  i oktober.  
 



 
 

Fylkesbiblioteket  har  behandla  41  tilskotssøknader  med  ei samla  tildeling  på om  lag  
1,1  mill.  kroner.  
 
Ramme  54  Kulturvern   
Det  er  utført  eit  omfattande  arbeid  med  restaurering,  sikring,  kartlegging,  
digitalisering,  tilrettelegging  og formidling  av  kulturarven  i 2017.   
 
1264  arealplaner  har  vore  handsama,  det  er  gjennomført  93  arkeologiske  
registreringar  og  det  er  påvist  funn  i 47  av  desse.   
 
I  samarbeid  med  Riksantikvaren  er  det  etablert  eit  prosjekt  for  utvikling  av  
kulturminnekompetanse  i kommunane  som  skal  vere  ferdig  i 2020.  33  kommunar  
har  starta  opp,  og  8 kommunar  har  vedteke  kommunal  kulturminneplan.  Dei  tre  
siste  kommunane  vil  gå i gang  i 2018.  
 
Det  er  etablert  ei  ny  tilskotsordning  til  skilting,  skjøtsel  og  tilrettelegging  av  
kulturminne.  
 
Det  var  satt  av  midlar  til  forprosjekt  med  reiseliv  og  kulturarv  som  tema.  Norddal  
kommune  er  tildelt  250  000  kroner,  prosjektet  omhandlar  pilegrimsleia  (Olavsleia)  i 
Norddal  kommune.  
 
Regional  delplan  for  museum  2017-2026  vart  vedteken  på fylkestinget  i oktober.  
 
Alnes  er  tildelt  status  som  «Utvalgte  kulturlandskap»  og fredningsprosessen  for  
Sjøholt  hotell  (Ørskog)  og  Mølltunet  i Geiranger  er  gjennomført.  
 
Det  er  fordelt  7,6  mill.  kroner  til  freda  bygg  og anlegg  og verdsarvområdet  (midlar  
frå  statsbudsjettet)  .  
 
Totalt  har  kulturvernseksjonen  behandla  om  lag  50  tilskotssøknader  med  ein  samla  
tildeling  på om  lag  8,6  mill.  kroner  
 
Ramme  55  Kulturformidling  
Seksjonen  driftar  Kultursekken,  og  Møremusikarordninga.  Gjennom  Kultursekken  
får  om  lag  46  000  born  og unge  mellom  4 og 19  år  3-4  kunst-  kulturopplevingar  
per  skoleår.   
 
Møremusikarordninga  er  ei  profesjonell  musikarordning  som  skal  sikre  gode  
musikktenester  til  kulturlivet  i Møre  og Romsdal.  Ordninga  omfattar  Møre  og 
Romsdal  fylkeskommune  sine  fast  tilsette  musikarar  og  verksemda  deira.  I  tillegg  
kan  fylket  på frilansbasis  engasjere  andre  profesjonelle  musikarar  til  oppdrag  for  
kulturlivet  i fylket.  I  2017  vart  det  tilsett  ein  prosjektleiar  med  ansvar  for  utvikling  
og oppfølging  av  dei  faste  møremusikarane.  Prosjektleiaren  skal  også  tilpasse,  lære  
opp  og forankre  rutinar  gjennom  bruk  av  digitale/teknologiske  løysingar  med  mål  å 
effektivisere  kvardagen  til  dei  faste  musikarane.  
 
”Kulturrabatt  for  unge”,  som  gir  unge  mellom  15  og 20  år  minimum  25  prosent  
avslag  på kulturopplevingar,  er  eit  viktig  bidrag  til  auka  bruk  av  kulturtilbod  i 
aldersgruppa.  I  2017  vart  det  selt  20  407  billettar.  
 
Profesjonell  kunst  er  eit  satsingsfelt,  og  saman  med  kunstfeltet  og  
utdanningsinstitusjonar  er  det  utarbeid  eit  kunnskapsgrunnlag  for  kunstpolitikk  for  
Møre  og Romsdal.  



 
 

 
7 kunstnarar  har  til  saman  motteke  600  000  kroner  i kunstnarstipend.  
 
Det  er  fordelt  2,4  mill.  kroner  til  4 lokale  kulturhusbygg  (spelemidlar  finansiert  frå  
statsbudsjettet).  Ordninga  er  redusert  siste  åra,  men  omsøkte  beløp  viser  store  
behov.  
 
Den  toårige  piloten  Mentorprogram  for  kreativ  næring  starta  opp  gjennom  
hoppid.no.  Programmet  testar  ut  ein  modell  som  består  av  opplæring,  mentor  og  
avklaringsmidlar  frå  hoppid.no.  Kull  1 har  gjennomført  opplæring  og har  fått  sine  
mentorar.  Mentorane  er  noverande  og tidlegare  næringslivsaktørar,  frå  kulturfeltet  
og  det  tradisjonelle  næringslivet,  som  yt  gratis  mentorhjelp.   
 
Fire  kreative  talent  fekk  startstipend  i 2017.  
 
Formidlingsseksjonen  har  behandla  om  lag  150  tilskotssøknader  med  ei samla  
tildeling  på om  lag  5,5  mill.  kroner.  
 
I  tillegg  er  det  behandla  om  lag  120  søknader  om  møremusikartenester  i 
frilansordninga  med  ei ramme  på 900  000  kroner.  
 
Ramme  56  Folkehelse  og  fysisk  aktivitet  
God Helse-partnarskapen  er  grunnlaget  for  det  systematiske  folkehelsearbeidet  i 
fylket.  Avtalen  med  kommunane  er  forlenga  til  ut  2019,  og  det  er  skrive  nye  avtalar  
med  Fylkesmannen,  Idrettskretsen  og friluftsråda.   
 
Idrettsstipend  til  unge  talent  og  klubbar  vart  etablert  i 2017.  To unge  talent  og  ein  
klubb  fekk  stipend.  
 
Gjennom  arbeid  med  nærmiljøanlegg  og krav  om  universell  utforming  for  anlegg,  
bidreg  fylkeskommunen  til  auka  fysisk  aktivitet  for  alle.   
 
Fylkeskommunen  er  saman  med  seks  kommunar  deltakarar  i eit  treårig  nasjonalt,  
”Nærmiljø  og  lokalsamfunn  som  fremmer  folkehelse”.  I  2017  har  ein  prøvd  ut  nye  
former  for  medverknad  for  å betre  kunnskapsgrunnlaget  i folkehelsearbeidet.  
 
For  barnehage/skuleåret  2016-2017  vart  det  gjennomført  9 Fiskesprell-kurs  med  til  
saman  160  deltakarar.   Kursa  er  administrert  av  kulturavdelinga,  med  tilskot  frå  
Norges  sjømatråd.    
 
På oppdrag  frå  fylkeskommunen  har  Møreforsking  gjennomført  ei  pilotundersøking  
om  bruk  og brukarar  av  seks  ulike  anlegg  for  fysisk  aktivitet  i Molde.  Formålet  med  
prosjektet  har  vore  å få  eit  kunnskapsgrunnlag  for  vurdering  av  korleis  
spelemidlane  betre  kan  nå  særleg  prioriterte  målgrupper,  og  bidra  til  auka  fysisk  
aktivitet  gjennom  eigenorganisert  aktivitet.  
 
Det  er  starta  planlegging  om  fylkeskommunen  skal  delta  i det  nye  nasjonale  
Folkehelseprogrammet  2017-2027.  Rolla  til  fylkeskommunen  er  utvikling  og 
evaluering  av  tiltak  for  å fremme  barn  og unges  psykiske  helse  og livskvalitet.  
 
Mattilbodet  i grunnskolane  i Møre  og Romsdal  er  kartlagt  gjennom  ei undersøking  i 
samarbeid  med  Fylkesmannen  i Møre  og Romsdal,  Møre  og Romsdal  idrettskrets  og  
fylkeskommunen  (Mat  og  måltider  i grunnskoler  i Møre  og Romsdal-kartlegging,  
våren  2017).  Funn  i undersøkinga  skal  følgjast  opp  i 2018.  



 
 

 
Fylkeskommunen  har  gitt  tilskot  til  vidareføring  og utvikling  av  prosjektet  
Kartlegging  og verdsetting  av  friluftsområde.  Det  er  oppretta  eigne  
prosjektstillingar  i Nordmøre  og Romsdal  friluftsråd  og Sunnmøre  friluftsråd  for  å 
bidra  til  å nå  det  nasjonale  målet  om  at  alle  kommunar  har  kartlagt  og  verdsatt  
sine  friluftslivsområde  innan  2018.   
 
Det  er  fordelt  75  mill.  kroner  til  106  anlegg  for  idrett  og  friluftsliv  (spelemidlar  
finansiert  frå  statsbudsjettet)  og  4,9  mill.  kroner  til  skilting  og merking  av  turstiar  
og  tilrettelegging  og sikring  av  friluftsområde.  
 
Seksjon  for  folkehelse  og fysisk  aktivitet  har  behandla  om  lag  500  tilskotssøknader  
med  ei samla  tildeling  på om  lag  85  mill.  kroner.  
 
Ramme  57  Kulturtilskot   
Kulturavdelinga  fordelte  totalt  99,5  mill.  kroner  i fylkeskommunale  tilskot  i 2017.  
Av desse  var  67,3  mill.  kroner  driftstilskot  til  regionale  kulturinstitusjonar  og  
regionale  frivillige  lag  og organisasjonar  og  16  mill.  kroner  til  Atlanten  Kunstisbane  i 
Kristiansund.  Resten  av  potten  fordeler  seg  på Handlingsprogram  kultur  og  øvrige  
tiltaksmidlar.   
 
Her  er  ein  oversikt  over  alle  tilskotsordningane  som  kulturavdeling  har  forvalta  i 
2017:  
 

Kategori   
Antall  
søknader  

Samlet  
innvilget  

Fylkeskommunale  tilskot:    
Profesjonell  kunst-  og  kulturproduksjon  29  498  000  
Fartøyvern  -  istandsettings-  og  
vedlikehaldstiltak  9 550  000  
Forundersøkingar  eller  arkitektfagleg  
bistand  for  bygningar  og  anlegg  23  105  000  
Prosjekttilskot  til  frivillig,  fleirkulturell  
verkesemd  51  420  000  

Prosjekt  frivillig  verksemd  110  1 019  000  

Lågterskel  fysisk  aktivitet  31  245  496  

Enkle  friluftstiltak  14  173  467  

Lokal  konsertarrangørar  52  285  000  

Skilting  og merking  15  743  479  

Reknes  Hospitalfond  4 10  000  

Større  idrettsarrangement  13  330  000  

Arrangementsstøtte  til  biblioteka  34  196  910  
Tilskot  til  kulturminne  og kulturmiljø  med  
regional  og  høg  lokal  verdi  15  1 000  000  

Idrettsstipend  for  klubb  12  50  000  

Idrettsstipend  for  enkeltutøvar  43  100  000  

Kunstnarstipend  42  600  000  

Forsking  i musea  6 285  500  
HP kulturminne  -  skilting,  skjøtsel  og  
tilrettelegging  3 61  000  



 
 

 
 
 
 
 
 
Av nye  fylkeskommunale  tilskotsordningar/stipend  i 2017  kan  nevnast:  

�� HP -  Kulturminne  -  skilting,  skjøtsel  og  tilrettelegging  
�� HP -  Forsking  i musea   
�� Idrettsstipend  for  klubb  
�� Idrettsstipend  for  utøvar  

 
 

 
 

Den  kulturelle  spaserstokken  31  2 000  000  

Frilansordninga  120  900  000  

God Helse-partnarskapen  36  4 450  000  

Drift  regionale  kulturinstitusjonar  13  47  256  000  

3-årig  driftstilskot  115  19  522  900  

Treårig  -  Friluftsliv  og  idrett  8 3 983  000  
Treårig  -  Interesseorganisasjonar  innan  
helse  16  1 415  800  

Treårig  -  Kulturminneforvalting  7 535  000  

Treårig  -  Historiske  spel  4 453  900  

Treårig  -  Festivalar  9 2 132  000  

Treårig  -  Biletkunst  2 530  000  

Treårig  -  Scenekunst  1 1 050  000  

Treårig  -  Litteratur  2 70  000  

Treårig  -  Musikk  15  2 750  500  

Treårig  -  Diverse  6 2 181  000  

Treårig  -  God helse  partnarskapen  34  3 794  667  

1-årig  drift  frivillig  verksemd  27  512  000  

Reserveramme  5 92  000  

Totalt  fylkeskommunale  tilskot  957  100  301  619  

Kategori   
Antall  
søknader  

Samlet  
innvilget  

Statlege  tilskot:    
Spelemidlar  til  anlegg  for  idrett  og  fysisk  
aktivitet  271  74  945  000  

Freda  bygg  og anlegg  8 5 851  000  

Verdsarv  4 1 780  000  

Spelemidlar  kulturbygg  5 2 482  803  

Tilskot  til  friluftslivaktivitet  42  1 850  000  

Tiltak  is statlig  sikret  friluftslivområde  22  2 100  000  

Totalt  statlege  tilskot  352  89  008  803  



 
 

Totalt  har  kulturavdelinga  i 2017  behandla  over  1 310  søknader  med  ei samla  
tildeling  på om  lag  190  mill.  kroner  
 
I  tillegg  til  dei  statlege  tilskotsordningane  har  kulturavdelinga  også  forvalta  andre  
statlege  overføringar:   

�� 15,7  mill.  kroner  i spelemidlar  til  kultursekk  grunnskole,  vidaregåande  skole  
og skolekonsertordninga  

�� 1,2  mill.  kroner  frå  Norsk  scenekunstbruk  (del  av  finansiering  av  
kultursekken)  

�� 1,7  mill.  kroner  frå  Helsedirektoratet  til  prosjektet  nærmiljø  og  lokalsamfunn  
som  fremmar  folkehelse  

�� 0,6  mill.  kroner  frå  Riksantikvaren  til  lokale  kulturminneplaner  i kommunane   
�� Fleire  mindre  overføringar  

 
 
Utfordringar  og  utviklingstiltak  

�� Arbeide  for  eit  kunnskapsbasert  kultur-  og  folkehelsearbeid  
�� Vidareutvikle  nettverk  og  metodar  for  erfaringsutveksling   
�� Vedta  politikk  for  spelemiddelfinansierte  anlegg  for  idrett  og  friluftsliv  
�� Styrke  den  digitale  kompetansen  og den  digitale  kulturformidlinga  

 
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  ramme  D10  Kulturtenester,   
205  000  kroner  i  2017,  blir  overført  som  ei  styrking  av  ramma  for  2018   
slik:  
 

�� Fylkesutvalsramme  52  Kulturavdelinga          205  000  kroner  
 
 
 
 
3.5  Regional-  og  næringsutvikling  

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %  

58 Regional-  og næringsavdelinga 30 790 31 660 870 2,7 %
59 Tilt aksfondet 11 706 13 790 2 084 15,1 %
60 Forsking og ut vikling 48 770 59 168 10 398 17,6 %
61 Reiseliv 4 307 4 563 256 5,6 %
Su m  D1 1  Reg io n al -  o g  
n ær in g su t v i k l i n g 9 5  5 7 3 1 0 9  1 8 1 1 3  6 0 8 1 2 ,5  %

( i 1000 kroner)

 
 
Resultatet  for  ramme  D11  Regional-  og  næringsutvikling  viser  eit  samla  
mindreforbruk  på 13,608  mill.  kroner  for  2017.   
 
Ramme  58  Regional-  og  næringsavdelinga  
Regional-  og  næringsavdelinga  hadde  eit  mindreforbruk  på 870  000  kroner  i 2017.   
 
Mindreforbruket  skuldast  vakanse  i til  saman  ei stilling.  Mindreforbruket  skal  nyttast  
til  engasjementsstillingar  i  2018.   
 
Ramme  59  Tiltaksfondet   
 
Det  var  i 2017  eit  mindreforbruk  på 2,084  mill.  kroner  på ramme  59.   



 
 

 
Tiltaksfondet  er  midlar  som  fylkestinget  løyver  til  verdiskapande  utviklingsprosjekt  i 
Møre  og Romsdal.  I  2017  har  vi  løyvd  støtte  til  18  prosjekt  på 14,75  mill.  kroner  
(inkl.  inndratte  midlar  og  interne  prosjekt).   
 
Vi rekneskapsfører  tilsagn  til  eksterne  aktørar  i det  året  tilsagn  blir  gitt.  
Internprosjekt  rekneskapsfører  vi  først  når  arbeidet  er  gjennomført  og  vi  har  betalt  
for  dei  varer  eller  tenester  som  er  bestilt.  

           (i  1000  kroner)  

Budsjettløyving 2017                           10 929  
Overført frå 2016                             2 861  
Justert budsjett 2017                           13 790  
Inndratte midlar i 2017 (inntektsført)                    -        2 173  
Tilsagn  2017(eksterne prosjekt)                             9 058  
Internprosjekt(betalt i 2017)                             4 821  
Sum utgiftsført i 2017                           11 706  
Rekneskapsmessig mindreforbruk (avvik) 2017                             2 084  
Internprosjekt til utbetaling i 2018 eller seinare                             2 854  
Reelt meirforbruk 770  

 
Reelt  har  vi  eit  meirforbruk  på 770  000  kroner,  men  rekneskapsmessig  har  vi  eit  
mindreforbruk  på 2,084  mill.  kroner.  
  
Inndratte  midlar  2,173  mill.  kroner,  er  prosjekt  som  er  avslutta  med  lågare  kostnad  
enn  godkjent  budsjett.  
 
Vi har  gitt  løyving  til  6 interne  prosjekt,  der  ikkje  heile  løyvinga  er  utbetalt.  Det  står  
att  å utbetale  til  saman  2,854  mill.  kroner  (sjå  tabell  under)  ved  utgangen  av  2017.   
Desse  prosjekta  starta  i perioden  2015  til  2017,  men  blir  utbetalt  i 2018  eller  seinare,  
ettersom  prosjekta  går  over  fleire  år.  
 
Internprosjekt  2015-2017       (i  1000  kroner)  
 

Navn   Innvilget   
 Utbetalt  i 

2016   
 Utbetalt  i 

2017   

 Utbetales  i 
2018  eller  

seinere   

Marin  samhandling(2017)             200               100            100   

Norfishing(2017)             800                -              800   

Klima-arbeid(2017)             300                 13            287   

hoppid  avklaringspengar(2017)          4 000            4 000             -     
Havområdet  fagskolen  i 
Kr.sund(2017)             399                399   

Mat  og  reiseliv  (2015)          1 900         1 025             608            267   

Verdiskapingsanalyse(2016)          1 000                -           1 000   

Marin  samhandling(2016)             100             -                99               1 

SUM interntilsegn          8 699         1 025          4 820         2 854   
 
 



 
 

Det  er  behov  for  å overføre  mindreforbruket  på ramme  59  til  2018  for  å fullføre  både  
politisk  og  administrative  vedtekne  internprosjekt.  Det  reelle  meirforbruket  i 2017  
blir  å dekke  inn  over  løyvinga  som  er  satt  av  til  ramme  59  i budsjettet  for  2018.  
 
Ramme  60  Forsking  og  utvikling   
Frå denne  ramma  vert  det  mellom  anna  løyvd  midlar  til  Regionsatsing  MobPro,  GCE 
Blue  Maritime,  Møreforsking,  Norsøk,  Runde  Miljøsenter,  Kompetansesentra  
fornybar  energi,  Byutviklingsfond,  Høgskolefond  og Statlege  arbeidsplassar.  
 
Byutviklingsfondet  på 25  mill.  kroner  er  i 2017  lyst  ut  og  tildelt  konkrete  
utviklingsprosjekt  i  bykommunane.  Fylkeskommunen  har  saman  med  næringslivet  
i Kristiansundsregionen  etablert  ei  ingeniørutdanning  i undervassteknologi,  som  vi  
støtter  med  1 mill.  kroner  per  år  i oppstartsperioden  2015-2017.  Gjennom  MobPro  
er  det  iverksett  14  FoU-prosjekt.  Høgskolefondet  blei  oppretta  i 2016  for  å bygge  
langsiktig  kompetanse  på regionalt  viktige  område,  og  varer  i 3 år  med  totalt  
budsjett  på 10  mill.  kroner.  I  2017  fekk  NTNU Ålesund,  Høgskolen  i Molde  og 
Høgskulen  i Volda  løyvingar  på til  saman  2,42  mill.  kroner.  Prosjektet  fleire  statlege  
arbeidsplassar  starta  opp  i 2017.  
 
Det  var  i 2017  eit  mindreforbruk  på 10,398  mill.  kroner  på ramme  60.  
Mindreforbruket  gjeld  følgjande  postar:  
 
 

 (tall  i heile  1000)  

Ramme 60 
Ubrukte 

midlar  
Høgskolefond 1) 1 149  
NVES 2) 1 000  
Statlege arbeidsplassar 3) 865  
Kreativ næring 4) 325  
Ulstein vidaregåande skole (interntilsagn) 5) 608  
Byutviklingsfond 6) 200  
Til prioritering gjennom året 7) 6 251  
Resultat 2017 10 398  

 
1)  Høgskolefondet  vart  oppretta  i 2016  og har  ei totalramme  på 10  mill.  kroner  fordelt  
på 3 år  (2016-2018).  Midlane  er  i Regional-  og  næringsutvalet  (RN-utvalet)  vedtatt  
brukt  til  stipendiatstillingar  innan  helse  og sosialfag  (NTNU  Ålesund  og Høgskulen  i 
Volda)  og  industrielt  internett  (Høgskolen  i Molde).  I  2017  fekk  NTNU Ålesund  1,04  
mill.  kroner,  Høgskolen  i Molde  600  000  kroner  og  Høgskulen  i Volda  780  000  kroner.  
Midlane  blir  løyvd  årleg  og utbetalt  etter  godkjent  rekneskap,  og  rapportering.  
 
2)  Fylkestinget  har  løyvt  Nasjonalt  Vindenergisenter  Smøla  på 500  000  kroner  i 2016  
og 2017  til  utvikling  av  testanlegg  for  småskala  vindkraft.  Vi har  mottatt  rekneskap  
og utbetalingsoppmoding  på 500  000  kroner  for  2016  i jan  2018.  Vi forventar  at  
utbetalingsoppmoding  for  2017  kjem  i løpet  av  2018.  
 
3)  Målet  med  prosjektet  er  kunnskapsgrunnlag  og strategi  for  å få  fleire  statlege  
arbeidsplassar  til  Møre  og Romsdal.   Fylkestinget  har  sett  av  1 mill.  kroner  frå  2017  
til  2019.  Prosjektleiar  starta  opp  først  hausten  2017  etter  gjennomført  
innkjøpsprosess.  Det  er  derfor  mindreforbruk  på ramma  i oppstartsåret.  
Statusrapport  vil  bli  lagt  fram  etter  1.  halvår  2018.  



 
 

  
4)  Ordninga  vart  avslutta  i 2016  men  det  ligg  fortsatt  ei  ramme  som  omfattar  
mindreforbruk  samt  tilbakeførte  midlar  frå  prosjekt  som  vart  avslutta  med  lågare  
kostnad.   Kulturavdelinga  disponerer  midlane  knytt  til  kreativ  næring.  Vi ber  derfor  
om  at  dei  ubrukte  midlane  blir  overført  til  ramme  57  Kulturtilskot,  øyremerka  kreativ  
næring.  
 
5)  Vi har  løyvt  tilsagn  til  Ulstein  vidaregåande  skole  til  utvikling  av  nytt  studietilbod  
innan  digitalisering,  i nært  samarbeid  med  næringslivet  i området  og  fylket.  
Prosjektet  vart  politisk  vedteke  i RN-utvalet  23.oktober  2017.   Prosjektet  varer  fram  
til  2019.  
 
6)  Årets  budsjett  på 25  mill.  kroner  vart  tildelt  frå  RN-utvalet  til  byane,  med  følgjande  
fordeling:  Ålesund  kommune  9,45  mill.  kroner,   Molde  kommune  8,16  mill.  kroner   
og  Kristiansund  kommune  7,39  mill.  kroner.    
 
7)  Fylkestinget  vedtok  følgjande  ekstra  tildeling  av  midlar  12.desember  2017  
(T-63/17)  i vedtak  av   Økonomiplan  2018-2021:  
 

�� Runde  miljøsenter  på 1,5  mill.  kroner  
�� Norsøk,  Tingvoll  på 1,5  mill.  kroner  
�� Nofima,  Sunndalsøra   på 1,5  mill.  kroner  
�� Møreforsking,  på 1 mill.  kroner  
�� NVES, Smøla  på 700  000  kroner  

 
Fylkestinget  vedtok  at  løyvingane  skal  dekkast  over  ramme  60.  Einaste  disponible  
midlar  som  er  tilgjengeleg  på ramme  60  er  posten  «Til  fordeling  gjennom  året».  På 
denne  har  vi  1,2  mill.  kroner  i 2018,  men  vi  har  ubrukte  midlar  frå  tidlegare  år  på 
6,2  mill.  kroner.   For  å kunne  dekke  fylkestinget  si ekstra  tildeling  for  2018,  føreset  
det  at  fylkestinget  godkjenner  overføring  av  mindreforbruket  på ramma  til  2018.  
Planar  og  budsjett  for  institusjonane  sin  bruk  av  midlane  vil  deretter  bli  førelagt  RN-
utvalet  for  godkjenning.   
 
Ramme  61  Reiseliv  
Ramma  blir  nytta  til  marknadsføring  av  fylket  og  reiselivet  (Fjord  Norge,  NCE 
Tourism,  Møre  og Romsdal  Reiseliv).   Den  største  samarbeidspartnaren  er  Fjord  
Norge  AS med  årleg  løyving  på 3 mill.  kroner.     
 
Det  var  i 2017  eit  mindreforbruk  på 250  000  kroner  på ramme  61.  Det  er  planlagt  
følgjande  aktivitetar  i 2018:  

�� Sykkel/vandringskampanje  for  150  000  kroner  
�� Fiskekampanje  for  90  000  kroner  

 
 
Aktivitetsresultat  og  vurdering  
 
Regional-  og  næringsavdelinga  er  initiativtakar,  pådrivarar  og  samarbeidspart  i 
satsingar  knytt  til  nærings-  og  samfunnsutvikling,  og  hadde  i 2017  32,5  årsverk  
(inklusive  prosjektengasjement).  Vi har  forvaltningsoppgåver  innan  akvakultur,  
havressurs-  og  naturforvaltning.  Fylkeskommunen  er  deleigar  og  oppdragsgjevar  
for  Innovasjon  Norge,  og  vi  samarbeider  med  kommunar,  næringsliv,  forskings-  og  
kunnskapsmiljø.  Ressursane  våre  er  høg  og variert  kompetanse,  eit  sterkt  eksternt  
nettverk  og  kapital  til  utviklingsprosjekt  
 



 
 

Økonomi   
Regional  og  næringsavdelinga  hadde  i ØP 2017-2020  ei driftsramme  på 109,2  mill.  
kroner.  Av denne  er  63,7  mill.  kroner  løyvingar  til  å støtte  FoU-verksemder,  
organisasjonar  og  marknadsføring  av  reiseliv  i Møre  og Romsdal.  Fylkeskommunalt  
tiltaksfond,  som  går  til  utviklingsprosjekt  i fylket,  utgjorde  13,8  mill.  kroner.  
Inklusive  tidlegare  overføringar  har  vi  eit  rekneskapsmessig  mindreforbruk  på 13,6  
mill.  kroner,  men  dette  speglar  ikkje  den  reelle  situasjonen  ettersom  det  meste  av  
desse  midlane  er  disponert  gjennom  politiske  vedtak,  men  ikkje  endå  kome  til  
utbetaling.  
 
Regional-  og  næringsavdelinga  tildelte  statlege  verkemidlar  på 97,5  mill.  kroner  til  
regionalt  utviklingsarbeid  i 2017:  

- 92,5  mill.  kroner  i regionale  utviklingsmidlar  
o 34,2  mill.  kroner  til  Innovasjon  Norge  til  bedriftsretta  utvikling  
o 15  mill.  kroner  til  kommunale  næringsfond  
o 43,3  mill.  kroner  forvalta  av  fylkeskommunen  til  regionale  

utviklingsprosjekt  (omfattar  årets  ramme,  overførte  midlar,  
renteinntekter  og  inndratte  midlar)  

- 1,5  mill.  kroner  til  rekruttering  og kompetanseheving  landbruk  
- 2,7  mill.  kroner  til  marint  miljøsikrings-  og  verdiskapingsfond  
- 400  000  kroner  til  viltfond  
- 400  000  kroner  til  vassmiljøtiltak  
 

 
Aktivitetar  
2017  har  vore  eit  år  prega  av  omstilling  i næringsliv  og  kommunar,  og  det  har  vore  
stor  etterspørsel  etter  kompetanse  og økonomiske  verkemidlar.  Vi forvaltar  statlege  
og fylkeskommunale  midlar,  og  har  i 2017  tildelt  totalt  175  mill.  kroner  til  
utviklingsprosjekt  som  har  utløyst  over  250  mill.  kroner  frå  andre  kjelder.  Vi viser  
til  rapportering  på Handlingsprogram  Kompetanse  og Verdiskaping.  Vi omtalar  her  
kort  resultat  knytt  til  hovudmål:  
 
Møre  og  Romsdal  skal  ha  attraktive  byregionar  og  tettstadar  
I  2017  starta  vi  fase  2 i prosjektet  «Byen  som  regional  motor».   Samarbeidet  om  
byutvikling  fungerer  godt.  Byane  har  nå  planverket  på plass  og har  prioritert  eigne  
økonomiske  ressursar.  Fylkeskommunen  støtta  utviklingsprosjekt  i Ålesund,  Molde  
og Kristiansund  i 2017  med  25  mill.  kroner,  som  har  utløyst  58  mill.  kroner  frå  
andre  kjelder.  Fylkeskommunen  fasiliterer  samarbeid  mellom  byane  for  
kompetanse-  og  erfaringsdeling,  i tillegg  til  etablerte  arbeidsgrupper  i kvar  by  som  
arbeider  med  konkrete  utviklingsprosjekt,  der  fylkeskommunen  og deltek.   
 
Gjennom  Tettstadprogrammet  har  vi  vore  medspelar  i prosjekt  i 6 kommunar  og 
tildelt  til  saman  6,5  mill.  kroner.  Vi opplever  stor  etterspurnad  etter  vår  arkitekt-   
og  prosesskompetanse  i tettstadsutvikling.  For  kunnskaps-  og  erfaringsspreiing  
arrangerte  vi  tettstadskonferanse  på Åndalsnes  med  130  deltakarar.   
 
Vi støttar  kommunane  i integreringsarbeidet,  og  mellom  anna  arrangerte  vi  i 2017  
integreringskonferanse  med  200  deltakarar,  der  modellar  for  integrering,  
samarbeid,  opplæring  og arbeid  var  tema.  
 
Møre  og  Romsdal  skal  ha  eit  internasjonalt  konkurransedyktig  næringsliv  
Dei  politisk  vedtekne  forskings-  og  innovasjonsstrategiane  er  førande  for  arbeidet  
vårt.  For  å styrke  innovasjonsevne  og -kapasitet  koplar  vi  kunnskapsmiljø  og  
næringsliv/kommunal  sektor  til  konkrete  forskings-  og  innovasjonsprosjekt.  



 
 

Gjennom  mobiliseringsprosjektet  MobPro  er  det  etablert  eit  team  med  
kompetansemeklarar,  knytt  til  kunnskapsparkane  og FoU-miljøa  i fylket,  som  
hjelper  bedrifter  og  kommunar  med  utvikling  av  forskingsprosjekt.  I  2017  vart  det  
sett  i gong  14  FoU-prosjekt  støtta  med  2,8  mill.  kroner.  Gjennom  Regionalt-
Forskningsfond  Midt-Norge  vart  det  støtta  27  prosjekt  i verksemder  i Møre  og 
Romsdal  med  16,55  mill.  kroner.  I  tillegg  har  102  prosjekt  i Møre  og Romsdal  fått  
støtte  frå  Forskingsrådet  i 2017.   
 
Campusutvikling  er  ei  prioritert  oppgåve.  Høgskolefondet  og  Forskingsfondet  er  
nytta  strategisk  til  å bygge  langsiktig  kompetanse  på viktige  kunnskapsområde  for  
arbeids-  og  næringslivet,  knytt  til  kvar  Campus.  Fylkeskommunen  har  også  støtta  
etableringa  av  Blue  Ocean  Innovation  Arena  på Campus  Ålesund  med  2 mill.  kroner  
i aksjekapital.  Arenaen  har  skapt  stor  merksemd  med  over  4000  besøkande  dei  
første  4 månadane.  Vi har  og  arbeidd  særskilt  med  utvikling  av  næringsretta  
prosjekt  knytt  til  Campus  Kristiansund  og Helseinnovasjonssenteret.   
 
Vi har  i 2017  støtta  klynge-  og  omstillingsprosjekt  med  tilsaman  10,6  mill.  kroner  
(GCE Blue  Maritime,  NCE I-kuben,  Norwegian  Rooms  og LegaSea).  Vi har  mellom  
anna  og medverka  med  rådgiving  og støtte  til  prosjektet  «Service  på merdkanten»,  
der  målet  er  eit  bedriftsnettverk  på Nordmøre  for  betre  fiskevelferd  i havbruk  ved  
kostnadseffektive  og heilskaplege  logistikkoperasjonar.   
 
I  tillegg  til  å vere  medspelar  og  støtte  utviklingsinitiativ,  tek  vi  også  initiativ  til  nye  
satsingar  for  å legge  til  rette  for  ny  næringsverksemd.  Mellom  anna  har  vi  2017  
arbeidd  med  tilrettelegging  for  storskala  dyrking  av  tang  og tare.   Saman  med  
samferdselsavdelinga  starta  vi  i 2017  utvikling  av  eit  prosjekt  for  
leverandørutvikling  av  innovative  løysingar  på vedlikehald  og bygging  av  
fylkeskommunale  bruer,  i samarbeid  med  industrien  og akademia.   Vi har  og  henta  
inn  EU-støtte  som  partnar  i eit  internasjonalt  prosjekt  med  mål  å utvikle  
miljøvennlege  transportløysingar  i distrikta.  
 
I  omstillingstider  opplever  vi  auka  etterspurnad  etter  etablererhjelp  og  auke  i 
nyetablerte  bedrifter.  I  2017  har  over  600  personar  deltatt  på etablerarkurs  i 
hoppid.no.  Det  er  sett  i gang  10  nye  mobiliseringsprosjekt  i kommunane,  og  vi  har  
arbeidd  med  å utvikle  nye  digitale  tenester  i  førstelinetensta.   Med støtte  frå  
Inkluderings-  og  mangfaldsdirektoratet  (IMDi),  har  vi  utvikla  og  testa  ut  
kurspakken  «Starte  bedrift  i Norge»  for  innvandrarar,  der  17  deltakarar  testa  
kurspakken  i 2017.   Vi har  også,  saman  med  kulturavdelinga,  etablert  
mentorordning  for  kreative  næringar.    
 
Møre  og  Romsdal  skal  ha  ein  berekraftig  bruk  av  naturressursane  
Møre  og Romsdal  er  langt  framme  i arbeidet  med  å kartlegge  og planlegge  
sjøområda,  som  er  viktig  grunnlag  i utvikling  av  nye  havbaserte  næringar.   Vi har  
tidlegare  støtta  utvikling  av  marine  grunnkart  på Søre  Sunnmøre  og etablerte  i 
2017  eit  pilotprosjekt  for  kartlegging  av  marine  naturtypar  basert  på desse  
grunnkarta.  Vi samarbeider  med  ei rekke  statlege  aktørar  og  arbeider  for  at  Møre  
og Romsdal  skal  bli  prioritert  i nasjonale  kartleggingsprogram.   
  
Fylkeskommune  løyser  fleire  forvaltningsoppgåver  for  berekraftig  bruk  av  
naturressursar.  Vi  er  planmynde  for  Vassområde  Møre  og Romsdal,  og  vi  forvaltar  
oppgåver  etter  akvakulturlova,  havressurslova  og andre  miljøoppgåver.  Vi forvaltar  
ulike  statlege  tilskotsordningar  for  å støtte  prosjekt  for  betre  vasssforvaltning  i 
kommunane,  vi  har  henta  inn  statleg  miljøutviklingsstøtte,  og  vi  har  hatt  utlysingar  
på marint  miljøsikrings-  og  verdiskapingsfond.  Vi legg  vekt  på dialog  og 



 
 

samhandling  for  å ivareta  ulike  interesser  i utøving  av  forvaltningsoppgåvene,  og  
mellom  anna  arrangerte  vi  i 2017,  saman  med  fylkesmannen,   ein   nasjonal  
sjøplankonferansen  med  200  deltakarar,  og  ei rekke  tematiske  informasjonsmøter.  
 
 
Vurdering/tilråding:  
 
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  ramme  D11  Regional-  og  
næringsutvikling,  13,608  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  som  ei  styrking  
av  følgjande  rammer  for  2018  med  slik  fordeling:  
 

�� Fylkesutvalsramme  58  Regional-og  næringsavd.  0,870  mill.kroner  
�� Fylkesutvalsramme  59  Tiltaksfondet               2,084  mill.kroner  
�� Fylkesutvalsramme  60  Forsking  og  utvikling        10,073  mill.kroner  
�� Fylkesutvalsramme  61  Reiseliv                0,256  mill.kroner  

 
�� Fylkesutvalsramme  57  Kulturtilskot            0,325  mill.kroner    
  

 
 
 
 
3.6  Samferdselstenester  

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %  

63  Sam ferdselsavdelinga 30 545 28 779 -1 766 -6,1 %
64  Lokale bilruter 344 315 353 903 9 588 2,7 %
65  Fylkesvegferj edrift a 453 427 449 136 -4 291 -1,0 %
66  Båt ruter 112 253 107 107 -5 146 -4,8 %
67  Diverse skoleskyss 23 692 22 439 -1 253 -5,6 %
68  TT-ordninga 11 667 17 683 6 015 34,0 %
69  Div. sam ferdselsførem ål 41 370 45 367 3 997 8,8 %
70  Fylkesvegar                 501 681                 503 826       2 145 0,4 %

Su m  D1 2  Sam ferd selst en est er 1  5 1 8  9 5 0 1  5 2 8  2 3 9 9  2 8 9 0 ,6  %

( i 1000 kroner)

 
 
Resultatet  viser  eit  meirforbruk  på samferdselstenester  knytt  til  ramme  63,  65,66  
og 67  på til  saman  12,456  mill.  kroner  og  eit  mindrebruk  på ramme  64,  68,  69  og 
70  på til  saman  21,745  mill.  kroner.  Totalt  fikk  ein  dermed  eit  mindreforbruk  på 
9,289  mill.  kroner  på samferdselssektoren  i 2017.   
 
Forklaringane  til  budsjettavvika  på dei  enkelte  utvalsrammene  føljer  nedanfor.  
 
63  Samferdselsavdelinga  
Ramma  viser  eit  meirforbruk  på om  lag  1,7  mill.  kroner  i 2017  som  i hovudsak  
skuldast  at  det  ikkje  var  tatt  nok  høgde  for  auka  løn,  overtid  og  reiseaktivitet  i 
budsjettet.  
 
64  Lokale  bilruter  
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på om  lag  9,6  mill.  kroner  i 2017.  
 
Inntektene  på ramme  64  utgjorde  i 2017  223,7  mill.  kroner,  dette  er  600  000  kroner,  
eller  0,27  prosent  lågare  enn  budsjett.  Kostnadene  utgjorde  568,448  mill.  kroner,  
dette  er  9,8  mill.  kroner,  eller  1,69  prosent  lågare  enn  budsjett.  
 



 
 

Årsaken  til  lågare  kostnader  skuldas  mellom  anna  forseinka  oppstart  av  tilleggskjøp  
i Ålesund.  I  2017  fortsette  satsinga  på "Travel  like  the  locals"  som  ga 2,2  mill.  kroner  
i inntekt  utan  at  det  var  vesentlege  kostnader  knytt  til  prosjektet.   
 
I  2017  var  det  totalt  11,14  mill.  passasjerar  på rutebiler,  til  samanlikning  hadde  vi  
10,97  mill.  passasjerar  i 2016,  ein  auke  på 1,5  prosent.  Inntektene  for  2017  var  på 
235,18  mill.  kroner  mot  185,78  mill.  kroner  i 2016,  ein  auke  på 26,6  prosent.  
Den  store  inntektsauken  skuldast  overgang  frå  netto-  til  bruttokontraktar.  Rutepakke  
6 (Indre  Nordmøre)  starta  først  opp  hausten  2016  og rutepakke  7 (ekspressbussruta  
Åndalsnes  – Molde  og rute-  og  skolekøyring  i kommunane  Rauma  og Vestnes)  og  8 
(rute-  og  skolekøyring  i kommunane  Eide,  Fræna,  Aukra  og Midsund)  starta  først  opp  
frå  2017.  
 
65  Fylkesvegferjedrifta  
Ramma  viser  eit  meirforbruk  på om  lag  4,3  mill.  kroner  i 2017.  
 
Årsrekneskapet  for  kontraktane  blir  ikkje  avrekna  før  ferjeindeksen  for  4.  kvartal  
2017  er  kjend,  i slutten  av  mars  2018.  Vi har  berekna  forventa  kostnad  basert  på 
dei  3 indeksane  i 2017  som  er  kjend.  Snitt  av  indeks  i 2017  (då  er  3 av  4 indekser  
med)  har  auka  med  6,6  prosent  samanlikna  med  snittet  av  indeksane  i 2016.   
 
Inntektene  i ferjesambanda  som  er  på bruttoanbod  er  høgare  enn  budsjett.  I  2017  
blei  desse  inntektene  193,74  mill.  kroner,  ein  auke  på 10,71  prosent  samanlikna  
med  2016  og 8,12  prosent  høgare  enn  budsjett.  Årsaken  til  inntektsauken  er  i all  
hovudsak  auke  i takstane  i samsvar  med  Riksregulativet.   
 
Fylkeskommunen  har  to  tvistesaker  med  Norled.  I  den  eine  saka  krev  Norled  
ytterlegare  vederlag  for  drift  av  ferjesamband  i 2014.  Den  andre  saka  gjeld  
kontraktsfesta  krav  mot  Norled  om  universell  utforming  av  ferjer.  Utgangspunktet  
er  eit  rettingskrav,  subsidiært  krev  fylkeskommunen  prisavslag.  I  begge  sakene  er  
partane  i dialog  om  ei mogleg  utanrettsleg  løysing.  Status  er  uklar,  og  det  er  
vanskeleg  å berekne  rekneskapsmessige  konsekvensar.  
 
Etter  revisjon  av  STCW-konvensjonen  (den  internasjonale  konvensjon  om  normer  
for  opplæring,  sertifikater  og  vakthold  for  sjøfolk)  i 2010,  kom  det  nye  krav  til  
kompetanse  til  sjøfolk.  Sjøfolk  må  dokumentere  at  dei  oppfyller  nye  
kompetansekrav  innan  1.1.2017.  Møre  og Romsdal  fylkeskommune  er  forplikta  til  å 
betale  enkelte  ferje-  og  båtoperatørar  ein  refusjon  knytt  til  STCW.  Kor  stor  denne  
forpliktinga  samla  vil  vere  er  per  i dag  ikkje  kjent.  
 
66  Båtruter  
Ramma  viser  eit  meirforbruk  på om  lag  5,1  mill.  kroner  i 2017.   
 
Meirforbruket  skuldast  i hovudsak  at  utgifter  knytt  til  ny  bruttokontrakt  som  starta  
opp  i 2017  er  høgare  enn  budsjett,  samt  at  inntektene  er  lågare  enn  budsjett.   
 
I  2017  var  det  480  084  ordinært  betalande  reiser  (dvs.  skolereiser  er  tatt   ut)  mot  
482  699  i 2016.  Dette  er  ein  nedgang  på 2 615  reiser  eller  0,54  prosent.   
Inntektene  for  2017  er  29,8  mill.  kroner  mot  30,4  mill.  kroner  i 2016.  
 
67  Diverse  skoleskyss  
Ramma  viser  eit  meirforbruk  på om  lag  1,25  mill.  kroner  i 2017.   
 



 
 

Meirforbruket  skuldas  at  det  er  høgare  utgiftar  til  tilrettelagt  skoleskyss  enn  
forventa.  Kostnadene  til  denne  typen  skyss  er  aukande,  og  frå  2016  til  2017  har  
kostnaden  auka  med  5,6  prosent.  Dette  er  ein  lovpålagt  skyss  som  
fylkeskommunen  må  koste.  Vi har  fokus  på å halde  kostnadene  nede  gjennom  å ha  
fokus  på at  transporten  blir  gjennomført  hensiktsmessig  og effektiv.  
 
68  TT-ordninga  
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på om  lag  6 mill.  kroner  i 2017.   
 
Det  er  fleire  årsaker  til  det  store  mindreforbruket  i 2017.  Det  vart  overført  2,454  
mill.  kroner  i samband  med  evalueringa  av  2016.  Det  kom  dessutan  ein  ikkje  
budsjettert  tilbakebetaling  frå  Rogaland  Taxi  på om  lag  1,2  mill.  kroner,  ved  
avslutning  av  kontrakt.  
 
I  2016  var  det  7357  brukarar  av  ordninga.  I  2017  er  talet  på brukarar  7089,  
grunnen  til  nedgangen  i talet  på brukarar  er  ei  opprydding  ved  overgang  til  ny  
leverandør.  Det  er  no  berre  brukarar  som  nytter  ordninga  som  blir  tatt  med  i talet  
på brukarar.  Vi ser  likevel  at  bruken  av  ordninga  har  hatt  ein  auking  i 2017  
samanlikna  med  2016.  I  2016  blei  det  kjørt  73298  turar  medan  det  i 2017  blei  kjørt  
74715  turar.   
 
I  2017  blei  det  inngått  ny  kontrakt  for  administrere  ordninga,  det  er  no  TTT 
Administrasjon  AS som  driftar  løysinga  på vegne  av  fylkeskommunen.  Dei  faste  
utgiftene  til  administrasjon  gjekk  ned  med  nesten  65  prosent  ved  ny  kontrakt.  
 
Vi foreslår  å overføre  mindreforbruket  på 6,015  mill.  kroner  til  2018.  
 
69  Diverse  samferdselsføremål  
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på om  lag  4 mill.  kroner  i 2017.  Dette  skuldast  i 
hovudsak  avvik  på føljande  budsjettpostar:  
 

�� På marknadsarbeid  er  det  nytta  1,5  mill.  kroner  mindre  enn  budsjettert.  
Marknadsseksjonen  har  i hovudsak  gjennomført  alle  planlagde  aktivitetar  for  
året,  men  har  på nokre  områdar  vore  litt  forsiktige  i bruk  av  ressursar.  Det  
har  vore  stor  bruk  av  digital  marknadskommunikasjon  noko  som  er  
kostnadsbesparande  samanlikna  med  til  dømes  reklame  i trykte  avisar.  

�� FRAM kundesenter  har  eit  mindreforbruk  på om  lag  1,5  mill.  kroner.  Dette  
skuldast  at  budsjettala  for  2017  var  litt  for  høge,  det  er  redusert  med  2 
stillingar  på 20-40  prosent  og  det  har  vore  eit  moderat  forbruk  av  varer  og  
tenester.  

�� Trafikkterminalen  i Kristiansund  viser  eit  mindreforbruk  på 1,1  mill.  kroner.  
Årsaka  til  dette  er  feilbudsjettering  av  vektertenester.  

�� På utgifter  til  kompensasjon  av  ungdomskort  er  det  nytta  om  lag  427  000  
kroner  meir  enn  budsjettert.  Denne  auka  er  lineær  med  den  auka  bruken  -  
og  salet  av  ungdomskort.   

�� På grunn  av  trafikale  utfordringar  på trafikkterminalen  på Moa blei  det  satt  
opp  et  gjerde  som  kosta  630  000  kroner.  Dette  er  ikkje  budsjettert,  men  er  
belasta  ramma.  

 
I  tillegg  er  det  små  mindreforbruk  på prosjekt  som  til  dømes  elektronisk  
billettering,  sanntid,  bestillingstransport  og  trygt  heim  for  ein  50-lapp.   
 
Vi foreslår  å overføre  1,129  mill.  kroner  av  mindreforbruket  til  2018,  for  å dekke  
diverse  konsulenthonorar.  



 
 

 
70  Fylkesvegar  
Ramma  viser  eit  mindreforbruk  på om  lag  2,1  mill.  kroner  i 2017.   
 
Mindreforbruket  kan  i all  hovudsak  forklarast  som  følgjer:  
 

�� Eit  meirforbruk  på driftskontraktane/anna  kontraktsarbeid  og opprydding  ras  
6,8  mill.  kroner.  Meirforbruket  er  knytt  til  meir  mengdebasert  arbeid  på 
vinter  enn  det  som  er  budsjettert  («normalvinter»).  Det  er  og  høgare  
kostnader  knytt  til  elektrokontraktar  pga.  utskifting  av  lys  i Viktunnelen  
(forsert)  og  overtaking  av  infrastruktur  i Trollstigen  og på Eldhusøya.  

�� Eit  meirforbruk  på Bru  og ferjekaivedlikehald  på totalt  om  lag  3,6  mill.  
kroner.   Meirforbruket  skuldast  meir  omfattande/  kostnadskrevjande  
reparasjon  av  Brattvåg  fk.  enn  venta,  samt  ikkje  planlagt,  men  naudsynt  
tiltak  på Ørsneset  fk.  I  tillegg  kjem  høgare  kostnader  til  utbetring  av  
hurtigbåtkaiene  enn  budsjettert.   

�� Eit  meirforbruk  på 0,2  mill.  kroner  på dekkelegging/vegoppmerking.  
�� Eit  mindreforbruk  på Trafikktryggingsmidlar  har  eit  mindreforbruk  på 10,7  

mill.  kroner  som  skuldast:  2,2  mill.  kroner  er  knytt  til  periodisering,  3,2  mill.  
kroner  er  knytt  til  utsett  gang-  og  sykkelvegtiltak  i Fræna  og resterande  
mindreforbruk  er  knytt  til  manglande  ferdigstilling  på fleire  andre  prosjekt.  
Mykje  pga.  tidleg  vinter  og  utsatt  asfaltering  til  2018.  Mindreforbruket  vil  
vere  ei binding  inn  i 2018.  

�� Eit  mindreforbruk  på 1,3  mill.  kroner  gjeld  utgifter  knytt  til  
Fylkestrafikktryggingsutvalet  (FTU).  Mindreforbruket  skuldas  forseinking  av  
prosjekt.   

�� Mindreforbruk  på 0,9  mill.  kroner  knytt  til  straum  som  skuldas  periodisering.  
 

 
 
Aktivitetsresultat  og  vurdering  
 
Samferdselsavdelinga  har  ansvar  for  drift  og  vedlikehald  av  3240  km  fylkesveg,  
1151  bruer,  62  tunnelar  og  57  ferjekaier.  Kollektivtilbodet  omfattar  inntekts-  og  
marknadsansvar  for  20  ferjesamband,  5 hurtigbåtsamband,  om  lag  180  bussruter,  
og  bestillingstransport.  Ansvaret  omfattar  mellom  anna  anbodsarbeid,  planlegging  
og drift  av  prosjekt,  dagleg  oppfølging  av  operatørar  og  samarbeidspartnarar,  
utvikling  av  tekniske  løysingar  og  publikumsservice.  Avdelinga  hadde  50  tilsette  i 
2017.  
 
Kollektivtransport  
Frå 1.  januar  2017  har  alle  bussar  og  hurtigbåtar  på fylkeskommunale  samband  
FRAM-profil.   
Tilbodet  i Ålesund  er  forbetra.  Både  Ålesund  kommune  og studentparlamentet  ved  
NTNU Ålesund  deltok  i prosessen.  Hyppigare  avgangar  i rushtida  og helgane  og ein  
enklare  ruteplan  for  hurtigbåten  mellom  Sula  og Ålesund  var  blant  endringane.  
 
Det  er  oppretta  eit  raskare  busstilbod  mellom  Mørebyane  og Trondheim.  Bussen  går  
E39  frå  Halsa  til  Orkanger  via  Vinjefjorden.  
 
Ny nettside   med  forbetra  reiseplanlegger  og  ny  mobilapp  gjer  reiseinformasjon  
lettare  tilgjengeleg.  
 



 
 

FRAM Flexx  bestillingstransport  skal  bidra  til  å gi  eit  kollektivtilbod  der  det  ikkje  er  
mogleg  å sette  opp  buss.  Ordninga  vart  innført  i fleire  nye  kommunar  i 2017,  
mellom  anna  Fræna,  Rauma  og Ørsta.  I  2017  hadde  vi  om  lag  2000  reisande  med  
FRAM Flexx.  Vi trur  potensialet  er  mykje  større,  og  ei arbeidsgruppe  har  hausten  
2017  jobba  med  ei plan  for  vidare  utvikling.  
Det  er  inngått  kontrakt  med  ny  leverandør  av  TT-transport  (tilrettelagt  skyss).  
 
I  2017  er  grunnarbeidet  lagt  for  å gjere  sanntidsinformasjon  for  buss  tilgjengeleg  i 
FRAM-appen,  i reiseplanleggaren  og på monitorar  for  byområda  Ålesund,  Molde  og 
Kristiansund.  Tenesta  blir  tilgjengeleg  for  publikum  i 2018.  
 
Ferjetrafikk  
Møre  og Romsdal  er  det  største  ferjefylket  i landet  målt  i frakta  køyretøy  og 
passasjerar.  Ei viktig  oppgåve  for  oss er  å jobbe  aktivt  på fleire  plan  for  å få  ei meir  
rettferdig  finansieringsordning  for  ferjetrafikken,  mellom  anna  for  auka  kostnader  
for  miljøferjer.  
 
Fylkeskommunen  deltek  i den  nasjonale  styringsgruppa  for  utvikling  av  ei 
autopassløysing  for  ferjer.  Nye  ferjeanbod  er  tilrettelagt  for  å nytte  autopass.  
 
I  2017  er  det  skreve  kontrakt  på Sulapakken  og Nordmørspakken  er  lyst  ut  på 
anbod.  
 
Sommaren  2017  var  det  toferjeløysing  på sambandet  Stranda-Liabygda.  
Toferjeløysinga  på sambandet  Eidsdal-Linge  vart  forlenga,  og  det  vart  vedteke  at  
det  skal  være  permanent  toferjeløysing  på sambandet  Sølsnes-Åfarnes  (innførast  
15.  februar  2018).  
 
Møre  og Romsdal  oppheva  i 2017  særordninga  med  lågare  ferjetakst  for  el-bilar.  
 
Transportsystemet   
Vi  har   eit  stort  vedlikehaldsetterslep  på vegnettet  i fylket.  På alle  tilgjengelege  
arenaer  har  vi  jobba  for  at  sentrale  styresmakter  skal  opprette  eit  eige  
vedlikehaldsprogram  knytt  til  fylkesvegnettet.  
 
Vi sette  i 2017  i gang  eit  omfattande  utbetringsarbeid  i  Godøytunnelen.  Arbeidet  
held  fram  til  våren  2019.   
 
For  Nordøyvegen  har  ein  sett  i gong  førebuande  entrepriser  før  ein  i 2018  skal  lyse  
ut  hovudentreprisa.   
 
I  samband  med  overgangen  til  DAB har  14  fylkesvegtunnelar  fått  DAB-nett.  
 
Ferjekaiene  på Liabygda  er  utbetra  og det  er  starta  arbeid  i Mordalsvågen  og på 
Sulesund.   
 
Det  er  gjennomført  mindre  utbetringstiltak  på ein  del  bruer.   
 
Det  har  ikkje  vore  gjennomført  større  rassikringsprosjekt  i 2017.  
 
 
Miljø  og  klima  
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  har  eit  mål  om  minst  10  prosent  reduksjon  i 
klimautslipp  innen  2010.  Miljøkrava  i dei  nye  ferjeanboda  medfører  at  berre  



 
 

Sulapakken,  som  kjem  i gang  i 2019,  vil  bidra  med  ein  reduksjon  på meir  enn  10  
prosent.  Dei  andre  ferjepakkene  vil  bidra  til  ytterlegare  reduksjon.  
 
ENOVA har  gitt  tilsagn  om  støtte  til  ladeinfrastruktur  for  el-ferjer  både  for  
Sulapakken  og Nordmørspakken,  og  jamvel  for  Romsdalspakken  og Indre  
Sunnmøre-pakken  som  skal  ut  på anbod  i 2018.  
 
I  samband  med  NTP 2018  – 2023  kom  det  statlege  midlar  til  utbygging  av  
vegstrekningar  i både  Kristiansund,  Molde  og Ålesund.  Dette  kan  danne  grunnlag  
for  bompengeinnkreving  og bypakker  i alle  byane.  Fylkeskommunen  har  og  i 2017  
delteke  aktivt  i samarbeidet  om  bypakke  Ålesund.  Auke  i kollektivtilbodet,  
arealplanar,  utarbeiding  av  framtidig  kollektivkonsept,  og  bompengesøknad  har  
vore  fokus.   
 
Trafikktrygging  
Det  gjennomførast  årleg  ein  «belteheltkampanje»  mot  barnetrinnet  på skolane.  I  
tillegg  har  vi  i år  køyrd  ein  kampanje  knytt  til  bruk  av  refleks  og det  å gjere  seg  
synleg  på busshaldeplassane.  
 
Barneteaterforestillinga  «Ville  veier  og  vrange  skilt»  besøkte  i 2017  20  skolar  i Møre  
og Romsdal.  
 
Nytt  trafikktryggingsprosjekt  retta  mot  dei  mest  risikoutsette  sjåførane  i 
aldersgruppa  18-24  har   starta  i 2017.  
 
Det  har  i 2017  vore  gjennomført  trafikktryggingstiltak  blant  anna  på Frøystatoppen  
i Herøy  og utbetring  av   Furneskrysset  i Sula  vart  starta  opp.  
 
I  arbeid  med  høyring  av  ulike  kommunale  planer  blir  det  sett  på om  kommunane  
følgjer  opp  nasjonale  og fylkeskommunale  føringar  innan  trafikktrygging.  
 
Gang-  og  sykkelveg  
Det  er  bygd  gang-  og  sykkelveg  Almestad  – Gurskebotten  med  normal  standard.  Vi 
følger  opp  arealplanlegginga  av  gang-  og  sykkelveg  som  ligg  inne  i planane  for  
bypakkene  i fylket.  Det  er  søkt  om  statlige  midlar  til  ma.  sykkelparkering  på 
kollektivknutepunkt  og  tiltak  etter  sykkelveginspeksjonar.  
 
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  deler  av  netto  mindreforbruk  på  ramme  D12  Samferdselstenester  
på  totalt  9,289  mill.  kroner  blir  overført  som  ei  styrking  av  ramma  for  2018  
slik:  

�� Fylkesutvalsramme  68  TT-Ordninga  blir  styrka  med  6,015  mill.  kroner  
i  2018.  

�� Fylkesutvalsramme  69  Div.  samferdselsføremål  blir  styrka  med  
1,129  mill.  kroner  i  2018.   

�� Fylkesutvalsramme  70  Fylkesvegar  blir  styrka  med  2,145  mill.  kroner  
i  2018.  

 
 
 
 
 
 



 
 

3.7  Sentrale  kontrollorgan  
 

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %  

71 Revisjonstenester 4 977 4 513 -464 -10,3 %
72 Øvrig kont rollut valet 1 839 5 195 3 356 64,6 %
Su m  D1 4  Sen t rale k o n t ro l l o rg an 6  8 1 6 9  7 0 8 2  8 9 2 2 9 ,8  %

( i 1000 kroner)

 
 
Sentrale  kontrollorgan  har  eit  mindreforbruk  på 2,892  mill.  kroner  for  2017  
spesifisert  slik:  
 
12000  Fylkesrevisjonen    -    464  000  kroner  
12001  Kontrollsekretariat     2 613  000   kroner  
12002  Kontrollutval         743  000     kroner  
Totalt  mindreforbruk      2 892  000     kroner  
 
Resultatet  er  kommentert  nedanfor  under  resp.  ansvarsområde.  

 

12000  Fylkesrevisjonen  

 
I  2017  omfatta  dette  ansvarsområdet  følgjande  aktivitetsområde:  

- Drift  av  fylkesrevisjonen  (  1 mnd.   – i januar  2017)  
- Kjøp  av  revisjonstenester  frå  Møre  og Romsdal  Revisjon  IKS  (11  mnd.  – for  

perioden  februar  til  om  med  desember  2017)  
 

Gjennom  verksemdoverdraging  blei  fylkesrevisjonen  overført  til  selskapet  Møre  og 
Romsdal  revisjon  IKS  (MRR)  med  verknad  frå  1.  februar  2017.  Frå nemnde  
tidspunkt  blei  MRR ein  ekstern  leverandør  av  revisjons-  og  attestasjonstenester  for  
kontrollutvalet/-sekretariatet.  Honorar  vil  bli  utbetalt  årleg  i oppdragsavtale,  med  
endeleg  vedtak  i representantskapet  i MRR. Det  totale  driftsbudsjettet  på ansvar  
12000  i 2017,  utgjorde  4,513  mill.  kroner.  Av dette  gjaldt  4,125  mill.  kroner  
(375  000  kroner  per  månad)  honorar  til  MRR for  11  månader.  Restbeløpet  på 
388  000  kroner  var  budsjettert  å skulle  dekke  ein  månads  drift  av  fylkesrevisjonen.     
 
Driftsrekneskapen  i 2017  viste  netto  utgifter  på 4,977  mill.  kroner.  Av totale  
utgifter,  gjeld  4,625  mill.  kroner  honorar  til  MRR. Totalt  meirforbruk  utgjer  dermed  
464  000  kroner  ved  utgangen  av  2017.  Meirforbruket  skuldast  i all  hovudsak  
utløysing  av  avtalt  tilleggshonorar  til  Møre  og Romsdal  Revisjon  IKS  på 500  000  
kroner.  Dette  som  følgje  av  at  revisjonen  oppfylte  gitte  leveransekrav.  
Tilleggshonoraret  var  budsjettert  under  ansvarsområdet  for  kontrollsekretariatet  
(12001).  
 
Frå og med  2018  representerer  rammeområdet  12000  fylkesrevisjonen  i realiteten  
bare  ein  post  – eit  reint  kjøp  av  revisjonstenester  frå  MRR. I  dette  inngår  honorar  
for  avtalt  omfang  av  rekneskapsrevisjon,  forvaltningsrevisjon  og selskapskontroll.  
 
Kontrollutvalet/-sekretariatet  har  i tillegg  til  kjøp  av  revisjonstenester  som  nemnd  
over,  behov  for  å kjøpe  bistand  til  ulike  kontroll-  og  tilsynsoppgåver.  Denne  typen  
bistand  kan  i fleire  høve  vere  aktuelt  å kjøpe  inn  frå  MRR, men  kjøp  frå  andre  
revisjons-/rådgivings-/advokatselskap  kan  også  vere  relevant.  
 



 
 

I  tillegg  vedtok  kontrollutvalet  (i  sak  KO-2/17  i møte  av  25  januar  2017)  
handlingsplan  for  generelle  kontroll-  og  tilsynsaktiviteter  over  dei  komande  åra.  Før 
iverksetting  av  desse  tilsyns-  og  kontrolloppgåvene  har  kontrollsjefen  brukt  mykje  
tid  på utvikling  av  metodeverk  for  gjennomføring  av  kontroll-  og  tilsynsaktivitetane.  
Handlingsplan  er  soleis  ikkje  implementert  fullt  ut  enno,  men  for  gjennomføring  av  
fleire  av  desse  kontroll-  og  tilsynsaktivitetane  vil  det  vere  aktuelt  å kjøpe  bistand  
frå  MRR og/eller  frå  andre  eksterne  aktørar  i marknaden.  Oppfølging  av  desse  kjøpa  
vil  ligge  til  kontrollsjef.  
 
12001  Kontrollutvalssekretariatet   
Kontrollutvalssekretariatet  sitt  driftsbudsjett  for  2017  utgjorde  i utgangspunktet  
2,088  mill.  kroner  (inkl.  500  000  kroner  til  eventuelt  tilleggshonorar  til  MRR).  Etter  
resultatevalueringa  for  2016  vart  budsjettet  for  2017  styrka  med  2,025  mill.  
kroner.  Dette  omfatta  innarbeida  midlar  frå  tidlegare  år  (overført  frå  ansvar  12000  
– fylkesrevisjonen).Det  totale  driftsbudsjettet  utgjorde  etter  dette  4,113  mill.  
kroner.  Mindreforbruket  frå  2016  på totalt  2,025  mill.  kroner  var  i hovudsak  tiltenkt  
kjøp  av  eksterne  tenester  til  gjennomføring  av  handlingsplan  for  generelle  kontroll-  
og  tilsynsaktivitetar.  
 
Driftsrekneskapen  i 2017  viste  netto  driftsutgifter  på 1,5  mill.  kroner,  dette  gir  eit  
mindreforbruk  på 2,613  mill.  kroner  ved  utgangen  av  2017.  
 
Kontrollsekretariatet  har  til  no  fokusert  på å få  kunnskap  om  fylkeskommunen  sin  
aktivitet  og  intern  kontroll,  og  har  arbeida  med  utvikling  av  metodeverk  når  det  
gjeld  det  framtidige  kontroll-  og  tilsynsarbeidet.  Det  har  vore  gjennomført  besøk,  
mellom  anna  hos  tilsynssekretariatet  for  representantskapet  i Norges  Bank  for  å 
hente  inn  kunnskapsgrunnlag.  Metodearbeid  er  avgjerande  for  å kunne  
implementere  og operasjonalisere  vedtatt  handlingsplan  (KO-2/17).  
 
Nokre  av  desse  tilsynsaktivitetane  er  og  vil  bli  gjennomført  av  kontrollsjefen  sjølve.  
I  fleire  av  prosjekta  er  det  aktuelt  å kjøpe  ekstern  bistand,  noko  kontrollutvalet  
også  har  vedtatt  (  i sak  KO-48/17  i møte  4.  oktober  2017).  Dette  gjeld  følgjande  
prosjekt:  
 

�� Økonomiforvaltninga  
o Undersøking  av  budsjett  og  økonomistyringsprosessen  
o Undersøking  av  delegasjons-  og  fullmaktsreglementet  

�� Investeringar  
o Undersøking  av  prosess  for  planlegging-  og  beslutning  av  

investeringsprosjekt  
o Undersøking  av  prosjektstyring  og avslutning  av  investeringsprosjekt  

�� Samferdsel  
o Undersøking  av  elektronisk  billettering  -  kollektiv  

 
Kontrollsjefen  er  no  i prosess  og dialog  med  aktuelle  leverandørar  for  kjøp  av  
tenester  knytt  til  nemnde  tilsynsprosjekt.  I  tillegg  vil  også  andre  prosjekt  frå  
handlingsplana  no  kunne  bli  gjennomført  mot  slutten  av  2018.  
 
I  tillegg  til  metodearbeid  for  tilsyns-  og  kontrollarbeidet  arbeidast  det  også  med  
opplæringsaktivitetar  for  utvikling  av  kontroll-  og  tilsynsfunksjonen.  Dette  gjeld  
både  kontrollutvalet  og  –sekretariatet.  I  2018  er  det  allereie  gjennomført  
opplæringstiltak  saman  med  kontrollutvala  frå  fylka  på Vestlandet.   
 
12002  Kontrollutvalet  



 
 

Kontrollutvalet  sitt  driftsbudsjett  for  2017  utgjorde  665  000  kroner.  Etter  
resultatevalueringa  for  2016  blei  budsjettet  for  2017  auka  med  417  000  kroner.  Det  
totale  driftsbudsjettet  for  2017  utgjorde  soleis  1,082  mill.  kroner.  Mindreforbruk  i 
2017  utgjorde  743  000  kroner.  
 
Kontrollutvalet  har  ei sentral  rolle  i fylkeskommunen  sin  eigenkontroll.  For  at  
kontrollutvalet  skal  vere  i stand  til  å ivareta  sin  funksjon,  er  det  avhengig  av  
bistand  frå  sekretariatet.  Kontrollutvalssekretariatet  er  soleis  kontrollutvalet  sitt  
operative  verktøy.  Opplæring  står  sentralt  for  å utvikle  kontrollutvalet.  Av den  
grunn  er  det  framover  lagt  opp  til  opplæringstiltak  for  kontrollutvalet.  
 
Aktivitetsresultat  og  vurdering  
 
12000  Fylkesrevisjonen  
Møre  og Romsdal  Revisjon  IKS  (MRR)  er  leverandør  av  revisjon  og 
attestasjonstenester  til  Møre  og Romsdal  fylkeskommune.  Kontrollutvalet  ved  
kontrollutvalssekretariatet  forvaltar  revisjonsoppdraget  på vegne  av  
fylkeskommunen,  og  følgjer  soleis  opp  leveransane  frå  MRR. 
 
Sentrale  oppgåver  som  MRR utfører  er:  

�� Revisjon  av  årsrekneskapen  til  fylkeskommunen  (rekneskapsrevisjon)  
�� Forvaltningsrevisjon  
�� Selskapskontroll  

 
 
Leveransar  og  omfang  av  ovannemnde  er  regulert  i eigen  oppdragsavtale.  Når  det  
gjeld  revisjon  av  årsrekneskapen  er  dette  ein  relativt  stabil  aktivitet,  og  
revisjonsmelding  for  2016  blei  gitt  14.  mars  2017.  Når  det  gjeld  årsrekneskapen  
blei  det  frå  revisjonen  sin  side  utarbeida  revisjonsmerknader  i form  av  eit  
årsoppgjørsnotat.  
 
MRR sine  leveransar  og  arbeidsvolum  ut  over  rekneskapsrevisjon,  speglar  i 
realiteten  aktiviteten  i kontrollutvalet  og  deira  bestillingar  til  MRR. Når  det  gjeld  
forvaltningsrevisjonsprosjekt  er  det  i 2017  levert  6 rapportar  (1  rapport  i 2016).  
Når  det  gjeld  selskapskontroller  er  det  levert  1 rapport  til  selskapsgjennomgang  (0  
rapportar  i 2016).  
 
Vidare  utfører  MRR ulike  attestasjonar  for  fylkeskommunen  (for  eksempel  
kompensasjonsordninga),  samt  attestasjon  av  etterleving  av  finansreglementet.  
Dette  går  inn  under  leveransane  for  rekneskapsrevisjon.   
 
12001  Kontrollutvalssekretariatet  
Aktivitetane  til  kontrollutvalssekretariatet  speglar  verksemda  i kontrollutvalet.  
Kontrollsjefen  har  lagt  til  rette  og  deltatt  på alle  møte  og aktivitetar  i 
kontrollutvalet.  Det  er  avvikla  8 møte  i 2017  (8  i 2016)  og  fremja  63  nummererte  
saker  (53  i 2016).    
 
12002  Kontrollutvalet  
Kontrollutvalet  sitt  mandat  er  å føre  kontroll  og  tilsyn  med  forvaltninga.   
 
Kontrollutvalet  skal:  

-  Gi uttale  om  fylkeskommunen  sin  årsrekneskap  
-  Utarbeide  planar  for  forvaltningsrevisjon  og selskapskontroll  



 
 

-  Rapportere  til  fylkestinget  om  gjennomførde  forvaltningsrevisjonar  og  
eventuelle  selskapskontrollar  

 
I  tillegg  skal  kontrollutvalet  sjå  til  at:  

-  fylkeskommunen  har  ei forsvarlig  revisjonsordning,  både  når  det  gjeld  
rekneskaps-  og  forvaltningsrevisjon  

-  revisjonsmerknadar  blir  følgd  opp  
-  det  førast  kontroll  med  at  den  økonomiske  forvaltninga  skjer  i samsvar  med  

gjeldande  regelverk  og vedtak  
-  det  blir  gjennomført  forvaltningsrevisjon  og selskapskontroll  
-  at  fylkestinget  sine  merknadar  til  forvaltningsrevisjonar  blir  følgd  opp  
-  generelle  tilsyns-  og  kontrollaktivitetar  blir  utført  

 
Kontrollutvalet  har  gjennomført  8 ordinære  møter  i 2017.  Når  det  gjeld  
opplæringsaktivitetar,  er  det  gjennomført  deltaking  på planlagde  regionale  og 
landsdekkande  konferansar  i tillegg  til  gjennomføring  av  intern  opplæring  
(rekneskapskurs).  
 
I  2017  har  kontrollutvalet  fokusert  på å utarbeide  følgjande:  

-  Gjennomføring  av  plan  for  forvaltningsrevisjon  
-  Overordna  analyse  og plan  for  selskapskontroll  for  2017-2018  
-  Metode  og handlingsplan  for  tilsyn  med  revisjonsordninga  
-  Metode  og handlingsplan  for  generelt  kontroll-  og  tilsynsaktiviteter  av  

forvaltninga  
 
Plan-  og  metodeverket  for  generelle  tilsynsaktivitetar  er  no  på plass.  Aktiviteten  
innan  kontroll-  og  tilsyn  vil  derfor  auke  vesentleg  i 2018.   
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  ramme  D14  Sentrale  kontrollorgan,   
2,892  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  som  ei  styrking  av  ramme  72  for  
2018  slik:  
 

�� Kontrollutvalssekretariatet   2  149  000  kroner  
�� Kontrollutvalet        743  000  kroner  

 
 
3.8  Øvrig  verksemd  

Ram m e Rek n esk ap  2 0 1 7 Bu d sj et t  2 0 1 7 Av v ik  Av v i k  i  %  

D01 Fellesutgift er og utgift er t il fordeling 42 701 52 225 9 524 18,2 %
D02 Polit isk verksem d 27 169 29 082 1 913 6,6 %
D03 Stabsfunksjonar 86 729 96 624 9 895 10,2 %
D04 Reservepost - 34 680 34 680 100,0 %

( i 1000 kroner)

 
 
D01  Fellesutgifter  og  utgifter  til  fordeling  

I  denne  ramma  ligg  det  midlar  som  omfattar  heile  organisasjonen.  Midlane  blir  
nytte  til  diverse  kontingentar  t.d.  til  KS,  serviceavtalar,  tilgangar  og  lisensar  for  
data-  og  økonomisystema  for  heile  organisasjonen.  I  tillegg  er  kostnadane  for  
vedlikehald  av  skolebygga  ført  her.   
 
Mindreforbruk  på ramme  01,  var  på 9,524  mill.  kroner  i 2017,  medrekna  ei styrking  
av  ramma  på 6,762  mill.  kroner  i samband  med  2016-evalueringa.   



 
 

 
Mindreforbruket  er  fordelt  på seksjonane,  men  det  største  mindreforbruket  er  på 
Bygge-  og  vedlikehaldsseksjonen  som  har  eit  mindreforbruk  på 4,647  mill.  kroner.  
Dette  skriv  seg  frå  at  vedlikehalds-  og  enøkprosjekt  er  planlagde  og sett  i verk,  
men  ikkje  fullførte.   
 
Det  var  også  eit  mindreforbruk  på ansvar  13100  Fylkesrådmann/andre  fellesutgifter  
på 1,633  mill.  kroner.  Det  vart  overført  1,5  mill.  kroner  til  denne  posten  i samband  
med  evalueringa  for  2016.  Posten  er  ein  buffer  for  uføresette  utgifter  og  inntekter.  
På denne  budsjettposten  blir  det  ført  utgifter  som  gjeld  heile  organisasjonen.  
Erfaringsvis  kan  det  oppstå  akutte  situasjonar  der  ein  raskt  treng  midlar  for  å løysa  
problem  og slik  avgrense  omfanget  av  negative  konsekvensar  for  resten  av  
organisasjonen.    
 
Det  var  også  eit  mindreforbruk  på skadefondet  på om  lag  2,637  mill.  kroner.  
Juridisk  avdeling  har  starta  opp  eit  oppgraderingsarbeid  i høve  forsikringsordninga.  
I  dette  arbeidet,  må  ein  i tillegg  til  eigen  kompetanse,  kjøpe  inn  ekstern  
kompetanse  på skadeforsikring  og risikohandtering/styring.   Vi foreslår  derfor  å 
nytte  1,3  mill.  kroner  av  mindreforbruket  i 2017  til  dette  arbeidet  i 2018.   
 
Ved  personalseksjonen  var  det  eit  mindreforbruk  på 501  000  kroner  i 2017,  som  i 
hovudsak  var  relatert  til  OU-ramma.  Søknadar  og  tildelingar  til  OU tiltak  viser  at  
det  er  godt  utviklingsdriv  i store  delar  av  organisasjonen.  
 
Arbeidsgivarpolitikksatsinga  krev  at  personalseksjonen,  men  også  andre  delar  av  
organisasjonen,  set  av  ressursar  til  utviklingsoppgåver-  og  prosessar.  Dette  er  det  
vanskeleg  å finne  rom  for  innafor  ordinære  rammer.     
 
Det  er  satt  av  ein  BHT-buffer  der  driftseiningane  kan  søkje  om  ekstra  midlar  når  
det  blir  avdekt  behov  for  større  arbeidsmiljøtiltak/utviklingsprosessar.  Bufferen  blir  
m.a.  brukt  til  kjøp  av  organisasjons-psykologiske  tenester  for  oppfølging  av  meir  
krevjande  arbeidsmiljø-prosessar  med  både  intern  og ekstern  prosess-støtte.  
Isolert  sett  vart  det  brukt  utover  den  budsjetterte  ramma.  
 
Midlane  under  personalseksjonen  på ramme  01  fungerer  som  ei ”smurningskanne”  
for  heile  organisasjonen  der  driftseiningane  kan  hente  ut  noko  ”frie  midlar”  til  
kompetanse-  og  organisasjonsutvikling.  
 
It-områda  viser  eit  mindreforbruk  på 170  000  kroner  i 2017.  Det  er  store  oppgåver  
innan  It-områda  også  i 2018.  Det  er  behov  for  ressursar  til  fullføring  av  ny  
telefoniløysing  i fylkeskommunen  (IP-telefoniprosjektet).  Løysinga  skal  innførast  på 
alle  tannklinikkane  i løpet  av  2018.   
 
 
 
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  8,184  mill.  kroner  av  dei  innsparte  midlane  på  ramme  D01  
Fellesutgifter  og  utgifter  til  fordeling,  blir  overført  til  å  styrke  ramma  for  
2018  med  ei  slik  fordeling:  

�� Fellesutgifter  for  heile  organisasjonen  blir  styrka  med  
1,566  mill.  kroner.   

�� Organisasjonsutvikling,  sentrale  opplæringsmidlar  blir  styrka  
med  501  000  kroner  på  grunn  av  behov  for  midlar  til  vidare  



 
 

satsing  på  arbeidsgivarpolitikken,  samt  til  kompetanse-  og  
organisasjonsutviklingstiltak  i  heile  organisasjonen.   

�� Bygg-  og  eigedomsavdelinga  blir  styrka  med  4,647  mill.  
kroner  til  enøk-  og  vedlikehaldstiltak  innan  skolesektoren.  

�� IT-tenester  for  heile  fylkeskommunen  blir  styrka  med  170  000  
kroner  til  fullføring  av  prosjektet  ny  telefoniløysing  i  
fylkeskommunen  (IP-telefoniprosjektet.  Løysinga  skal  
innførast  på  alle  tannklinikkane  i  2018.  

�� Styrking  til  oppgraderingsarbeid  i  høve  forsikringsordninga  
med  1,3  mill.  kroner.  

 
I  tillegg  rår  vi  til  at  delar  av  mindreforbruket  på  skadefondet,  304  000  
kroner,  blir  sett  av  til  ein  eigen  fondskonto.     
 

D02  Politisk  verksemd  

På denne  ramma  førast  midlane  for  heile  den  politiske  verksemda  inkl.  fylkesting,  
fylkesutval  og  alle  andre  politiske  utval.   
 
Politisk  verksemd  har  eit  samla  mindreforbruk  på totalt  1,913  mill.  kroner  i 2017,  
ramma  vart  styrka  med  1,837  mill.  kroner  i samband  med  evalueringa  for  2016.  
Dei  fleste  utvala  har  mindreforbruk  i 2017.   
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  1,5  mill.  kroner  av  netto  mindreforbruk  på  ramme  D02  Politisk  
verksemd  i  2017,  blir  overført  til  styrking  av  ramma  i  2018  av  følgjande  
grunnar:  

�� Det  skjer  stadig  endringar  i  utbetaling  av  godtgjersla,  og  det  
har  medført  at  fleire  kjem  inn  på  ei  ordning  med  fast  
årsgodtgjersle/frikjøpsordning.  

�� Etter  innføring  av  papirlause  møter,  har  det  kome  til  utgifter  
knytt  til  drifting,  lisensar  og  serviceavtaler  av  dei  nye  
systema/modulane.  

�� Møtegodtgjersla  vart  auka  frå  1  700  kroner  til  1  750  kroner  frå  
1.  januar  2018,  utan  at  ramma  er  tilført  ekstra  midlar.  

�� Sekretariatet  for  Vestlandsrådet  skal  ligge  i  Møre  og  Romsdal  
for  år  2018.  Vi  reknar  med  at  det  vil  føre  til  ein  del  oppgåver  
og  kostnader  gjennom  året  knytt  til  dette.  

  
 
D03  Stabsfunksjonar  
 
Organisasjonsavdelinga  har  ein  rekke  støttefunksjonar  for  toppleiinga,  
linjeavdelingane,  tannklinikkane,  dei  vidaregåande  skolane  og politikarane.  
Avdelinga  skal  til  ei  kvar  tid  ha  system  som  fangar  opp  endringar  som  skjer  og  
utvikle  og  implementere  nye  system.  Organisasjonen  har  også  eit  stadig  auka  
behov  av  bandbreidde  (linjene  mot  Internett  og  mot  dei  ytre  etatane),  som  igjen  
fører  med  seg  at  tryggleiksløysingane  våre  må  graderast  opp.  Alle  desse  behova  
gjeld  for  heile  organisasjonen,  inkl.  dei  vidaregåande  skolane  og tannhelse.  Eit  
felles  utvalssekretariat  yter  tenester  for  dei  politiske  utvala.  Vidare  står  avdelinga  
for  vedlikehald  og opprusting  av  eksisterande  bygningsmassen  og nye  bygg  ved  dei  
vidaregåande  skolane.   
 



 
 

Organisasjonsavdelinga  hadde  i 2017  eit  samla  mindreforbruk  på omlag  7,570  mill.  
kroner  medrekna  ei styrking  av  ramma  med  4,997  mill.  kroner  i samband  med  
2016-evalueringa.  Ein del  av  mindreforbruket  skuldas  fråvær  ved  sjukdom  og andre  
permisjonar,  utan  at  det  blir  leigd  inn  vikar.  Mange  av  stillingane  ved  avdelinga  
krev  spesiell  kompetanse  og er  vanskeleg  å dekkja  opp  ved   kortare  fråvær.  Men  i 
viktige  situasjonar  og  ved  avgrensa  tidsrom  er  det  likevel  naudsynt  å søke  
bistand/hjelp  eksternt.   
 
Dokumentsenteret  og  administrativ  seksjon  vart  slått  saman  til  ein  seksjon  i 2017.  
Det  gamle  dokumentsenteret  har  vore  underbemanna  i lang  tid,  grunna  
langtidsjukemeldingar  og  vakansar,  noko  som  har  gitt  eit  stort  mindreforbruk.  Det  
er  blitt  tilsett  fleire  nye  medarbeidarar  det  siste  året  og  desse  har  behov  for  
opplæring  og kompetanseutvikling  i ein  startperiode.  Det  er  eit  særleg  ønske  om  
arkivakademiet.  Det  vil  dessutan  bli  behov  for  midlar  til  å integrere  fleire  nye  
system  som  t.d.  VismaInSchool  med  ePhorte.  
 
Det  er  og  eit  ønske  om  å vidareutvikle  og  satse  meir  på «ung-arbeidet»   med  blant  
anna  å trekke  inn  elevråda  til  fleire  samlingar.  Vi rekner  også  med  ei auke  i 
reiseutgifter  for  dette  område.   
 
Mindreforbruket  på administrativ  seksjon  vil  bli  nytta  til  desse  tiltaka.  
 
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  har  fått  invitasjon  frå  KS om  å delta  i finansiering  
av  eit  digitaliseringsprosjekt.  Prosjektet  skal  bidra  til  at  det  blir  utvikla  fleire  digitale  
fellesløysingar  for  kommunal  sektor.  Kommunal-  og  moderniseringsdepartementet  
(KMD)  bidrar  med  125  mill.  kroner  fordelt  over  to  år,  gitt  at  kommunal  sektor  
bidrar  med  minst  like  mye.  Om  alle  kommunar  og fylkeskommunar  blir  med,  vil  
ordninga  disponere  cirka  250  mill.  kroner.  Kommunar  og fylkeskommunar  som  
ønsker  å bli  ein  del  av  ordninga,  må  betale  inn  eit  eingongsbeløp.  For  kommunane  
er  eingongsbeløpet  20  kroner  per  innbyggar,  mens  for  fylkeskommunane  er  
summen  satt  til  5 kroner  per  innbyggar.  Det  er  ikkje  satt  av  midlar  i budsjettet  for  
2018  til  deltaking  i dette  prosjektet.  Vi foreslår  derfor  å nytte  1,3  mill.  kroner  av  
mindreforbruket  på ramme  03  til  dette  formålet.  
 
Av mindreforbruket  på ramme  03  skriv  250  000  kroner  seg  frå  
erstatningsutbetalingar  knytt  til  oppreisningsordninga  for  tidlegare  barnevernsbarn.  
Det  vil  bli  utbetalt  erstatningar  i 2018,  utan  at  det  er  satt  av  budsjettramme  til  
dette.  Vi foreslår  derfor  å overføre   mindreforbruket  i 2017  på 250  000  kroner  til  
erstatningsutbetalingar  i 2018.  
 
Prosjekt  barnevernsordninga :  I  2017  er  det  mottatt  9 nye  søknadar  om  
oppreisningar  etter  barnevernsordninga,  i tillegg  til  18  innkomne  søknader  i 2016.   

Prosjekt  tuberkulosebarn:  Etter  ordninga  for  tuberkulosebarn  er  det  mottatt  3 nye  
søknader  i 2017,  og  4 i 2016.   

Det  er  satt  av  250  000  i budsjettet  for  2018  til  opprydding  i og  klargjøring  av  gamle  
papirjournalar  gjeldande  tannhelse  for  deponering  hos  IKA  Møre  og Romsdal.  For  å 
få  fortgang  i dette  arbeidet  må  vi  engasjere  ekstern  hjelp.  Vi foreslår  derfor  vi  å 
overføre  1,0  mill.  kroner  av  mindreforbruket  i 2017  til  dette.   
 
Fylkeskommunen  er  nå  i sluttfasen  i arbeidet  med  revideringa  av  det  gamle  
telefonreglementet.  Det  nye  reglement  for  tenestemobil   fører  til  at  fleire  grupper  
av  tilsette   kjem  inn  under  ordninga  med  tenestemobil  som  arbeidsverkty,  serleg  
innan   utdanningssektoren.  For  å få  følge  krava  til  informasjonstryggleik,  er  det  



 
 

naudsynt  å ha  system  som  tek  vare  på dette.  I  tillegg  må  det  etablerast  system  for  
fakturakontroll,  dvs.  eit  system  som  skil  mellom  privat  og  arbeidsrelatert  bruk  av  
mobil.  Vi foreslår  derfor  å overføre  800  000  kroner  av  mindreforbruket  i 2017  til  
dette.  
 
Det  er  planlagt  å starte  eit  arbeid  med  vurdering  av  lokalar  for   fylkeskommunale  
aktivitetar  i Kristiansund.  Vi foreslår  derfor  å overføre  250  000  kroner  av  
mindreforbruket  i 2017  til  dette  formålet.  
 
Det  er  behov  for  ekstra  midlar  til  kjøp  av  grunnlagsdata  samt  kjøp  av  ekstern  
kompetanse  til  diverse  utgreiingar  for  plan-  og  analyse  avdelinga.  Vi foreslår  derfor  
å overføre  250  000  kroner  av  mindreforbruket  i 2017  til  dette  formålet.  
 
Eit  anna  område  som  har  vore  prioritert,  er  arbeidet  med  å få  heile  
fylkeskommunen  til  å stå  fram  i ein  einskapleg  profil.  Målet  er  at  alle  skolane  skal  
ha  fylkeskommunal  profil  frå  skolestart  2018.  Mindreforbruket  på 
kommunikasjonsseksjonen  i 2017  blir  foreslått  overført  til  2018  til  dette  formålet.   
 
Juridisk  avdeling  har  ein  støttefunksjon  med  å yte  juridisk  bistand  overfor  heile  
organisasjonen.  Det  er  lagt  ned  store  ressursar  bl.a.  i arbeid  med  innkjøp,  
anbodssaker,  bistand  under  oppfølging  av  store  utbyggingssaker,  samferdselssaker,  
informasjonstryggleiksarbeid  m.m.  Ansvaret  for  skade-/ansvarsforsikring  ligg  også  
til  avdelinga.  Juridisk  avdeling  hadde  i 2017  eit  mindreforbruk  på omlag  694  000  
kroner  medrekna  ei styrking  av  ramma  med  om  lag  928  000  kroner  i samband  med  
2016-evalueringa.  Det  er  behov  for  midlar  til  styrka  opplæring  av  ytre  etatar  på 
områda  offentlege  anskaffingar,  tryggleikstiltak  og bruk  av  
konkurransegjennomføringsverktøy.   

 
Plan-  og  analyseavdelinga  har  god  fagkompetanse  innan  statistikk,  analyser  og  
GIS,  og  avdelinga  har  lukkast  i å sette  fleire  saker  på den  politiske  og regionale  
dagsorden.  Avdelinga  bidrar  også  med  råd  og støtte  til  linjeavdelingane  i.h.t.  
iverksetting  av  fylkesplan  og er  med  i planprosessar  som  har  verknad  for  
fylkeskommunen.  Avdelinga  har  også  tett  oppfølging  av  kommunane  sitt  arbeid  
med  kommunale  planstrategiar  og  medverkar  slik  med  å styrke  den  heilskapelege  
samfunnsplanlegginga  i fylket.  
 
Plan-  og  analyseavdelinga  hadde  i 2017  eit  mindreforbruk  på 1,631  mill.  kroner  
medrekna  ei styrking  av  ramma  med  1,352  mill.  kroner  i samband  med  2016-
evalueringa.  Størsteparten  av  mindreforbruket  skriv  seg  frå  prosjektet  Campus  
Kristiansund,  da det  vart  gitt  eit  tilskot  frå  Høgskolesenteret  i Kristiansund   som  er  
øyremerka  til  utgreiingar  som  først  vil  bli  satt  i gang  i 2018.   
 
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  netto  mindreforbruk  på  ramme  D03  Stabsfunksjonar,  
9,895  mill.  kroner  i  2017,  blir  overført  som  ei  styrking  av  ramma  for  2018  
med  slik  fordeling:  
 

�� Styrking  av  ramma  til  organisasjonsavdelinga  fordelt  på  ulike  
seksjonar  med  til  saman  7,570  mill.  kroner.  Til  særskilte  
tiltak:  1,3  mill.  kroner  til  digitaliseringsprosjekt  KS,  250  000  
kroner  til  oppreisningsordninga  for  tidligare  barnevernsbarn,  
1,0  mill.  kroner  til  klargjøring  papirjournalar  tannhelse  for  
deponering  hos  IKA  Møre  og  Romsdal,  250  000  kroner  til  



 
 

utgreiingsarbeid  for  vurdering  av  lokalar  til  fylkeskommunale  
aktivitetar  i  Kristiansund,  250  000  kroner  til  diverse  
utgreiingar  plan-  og  analyseavdelinga  og  800  000  kroner  til  
telefoni/informasjonstryggleik.  

�� Styrking   av  ramma  til  juridisk  avdeling  med  694  000  kroner  
til  styrka  opplæring  av  ytre  etatar  på  områda  offentlege  
anskaffingar,  tryggleikstiltak  og  bruk  av  
konkurransegjennomføringsverktøy.  Det  er  også  våren  2018  
fastlagt  kurs  for  alle  anskaffingsansvarlege  i  
fylkeskommunen.  

�� Styrking  av  ramma  til  plan-  og  analyseavdelinga  med  
1,631  mill.  kroner.  Om  lag  1,4  mill.  kroner  skal  nyttast  til  
utgreiingar  knytt  til  Campus  Kristiansund.  Avdelinga  har  eit  
sterkt  behov  for  desse  midlane  for  å  kunne  utvikle  og  delta  i  
prosjekt  innan  samhandling  og  fylkesplanarbeidet  ute  i  
kommunane.  

  

D04  Reservepost  

På reserveposten  er  det  disponert  34,680  mill.  kroner  mindre  enn  budsjettert.  Det  
er  disponert  32,680  mill.  kroner  mindre  enn  budsjettert  på lønsreserveposten  i 
2017.  Årets  lønsvekst  vart  lågare  enn  føresett  i budsjett,  i tillegg  vart  
reguleringspremien  til  KLP, 17,8  mill.  kroner  lågare  enn  budsjettert.  Vi budsjetterer  
reguleringspremien  basert  på oppgåve  frå  KLP, som  vi  får  i september  året  forut  for  
budsjettåret.  
  
I  tillegg  står  heile  posten  som  fylkesutvalet  disponerer,  2 mill.  kroner,  udisponert.   
 
 
3.9  Netto  driftsresultat  
 
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  har  eit  negativt  netto  driftsresultat  for  2017  på 
7,5  mill.  kroner,  dvs.  ca.  minus  0,14  prosent  av  brutto  driftsinntekter.  Korrigerer  vi  
for  bruk  og avsettingar  til  bundne  fond  får  vi  eit  negativt  netto  driftsresultat  på 
14,3  mill.  kroner,  dvs.  ca.  minus  0,27  prosent  av  brutto  driftsinntekter.   
 
Eit  negativt  netto  driftsresultat  viser  at  fylkeskommunen  sine  løpande  utgifter  er  
større  enn  dei  løpande  inntektene.  På sikt  er  ikkje  dette  berekraftig.  
 



 
 

 
 
I  følgje  det  tekniske  berekningsutvalet  for  kommunal  og  fylkeskommunal  økonomi  
(TBU)  bør  fylkeskommunane  over  tid  samla  ha  eit  netto  driftsresultat  på 4 prosent  
av  inntektene  for  å ha  tilstrekkelege  midlar  til  avsetningar  og  investeringar,  for  å ha  
ein  sunn  økonomi  på sikt.  Møre  og Romsdal  fylkeskommune  er  eit  stykke  unna  å nå  
det  målet.  Gjennomsnittleg  netto  driftsresultat  for  alle  fylkeskommunane  i landet  
var  i 2016  på 5 prosent.  
 
 
 
 

4.  INVESTERINGSREKNESKAPEN  
 
I  årsbudsjettet  blir  større  byggeprosjekt  ført  opp  kvar  for  seg,  mens  investeringar  i 
fylkesvegar,  mindre  byggeprosjekt  og  utstyr  som  regel  blir  budsjettert  i 
samlepostar.  Utanom  tilskott  som  følgjer  enkelte  prosjekt,  blir  finansieringa  ført  
opp  for  investeringsutgiftene  samla.  
 
Investeringsbudsjettet  er  satt  opp  som  eit  eittårig  budsjett.  Det  betyr  at  ubrukte  
løyvingar  til  investeringsformål  må  søkjast  overført  til  neste  års  budsjett.  Samtidig  
er  finansieringsmidlar  i investeringsbudsjettet,  med  unntak  av  dei  som  er  reservert  
til  særskilde  formål  etter  lov,  forskrift  eller  avtale,  å sjå  på som  frie  midlar  og  blir  
nytta  til  felles  finansiering.   
 
Samandrag  
Investeringsrekneskapen  hadde  i 2017  eit  samla  finansieringsbehov  på 712,8  mill.  
kroner  mot  budsjettert  793,8  mill.  kroner.  
 
Investeringar  i anleggmidlar  utgjorde  677,5  mill.  kroner,  det  er  72,8  mill.  kroner  
mindre  enn  budsjettert.  Investeringsbudsjettet  vart  redusert  med  netto  94,1  mill.  
kroner  i sak  T-45/17  Økonomirapportering  per  2.  tertial  2017.  
 
Utlån,  forskotteringar  og  aksjekjøp  
Det  er  budsjettert  40,7  mill.  kroner  til  utlån,  forskotteringar  og  aksjekjøp  i 2017  
mot  rekneskapsført  29,5  mill.  kroner.  Sjå  note  8.2  og 8.3  i rekneskapen.  
 



 
 

Per 01.01.17   var  det  bokført  eit  utlån  til  Møre  og Romsdal  Såkornfond  AS på 36,6  
mill.  kroner.  Opptente  renter  på utlån  til  Møre  og Romsdal  Såkornfond  AS som  
utgjer  0,6  mill.  kroner  for  2017,  er  i samsvar  med  inngått  avtale  lagt  til  
hovudstolen.  Per 31.12.17  er  det  bokført  eit  utlån  på 37,2  mill.  kroner  til  Møre  og 
Romsdal  Såkornfond  AS.  Lånet  løpar  utan  avdrag  og forfell  i sin  heilheit  15  år  etter  
underteikning  av  avtalen,  som  var  23.05.07.  Lånet  forfell  såleis  den  23.05.22.  
 
Det  er  kjøpt  aksjar  for  28,989  mill.  kroner  i 2017.  

( i 1000 kroner)
Bu d sj et t Rek n esk ap Sak sn r .

Kapitalinnskot  KLP 3 200 000 3 862 585 T-79/ 16
Aksjekjøp ÅKP Blue I nnovat ion AS 2 000 000 2 000 000 T-9/ 17
Aksjekjøp Geitbåt  Eiendom  AS 6 200 000 6 200 000 T-79/ 16
Aksjekjøp The North West  AS 1 000 000 1 000 000 T-64/ 17
Aksjekjøp Spjelkavik Arena AS 30 000 30 000 T-62/ 17
Aksjekjøp Kr.sund Kirke Kunst  Kult urfest ival AS 300 000 0 T-68/ 17
Aksjekjøp Kirkegata 1 A AS 28 000 000 15 896 667 T-31/ 17

To t al t 4 0  7 3 0  0 0 0 2 8  9 8 9  2 5 2  
 
Aksjekjøp  i Kristiansund  Kirke  Kunst  og  Kulturfestival  AS blei  vedtatt  i sak  T-68/17  
og lagt  inn  som  ein  budsjettendring  i 2017,  men  aksjekjøpet  vart  ikkje  gjennomført  
i 2017.  Aksjekjøpet  er  også  lagt  inn  i økonomiplanen  for  2018,  det  er  derfor  ikkje  
naudsynt  å rebudsjettere  dette.   
 
Aksjekjøp  i Kirkegata  1A AS vart  vedtatt  i sak  T-31/17  og lagt  inn  som  ein  
budsjettendring  i 2017  med  28  mill.  kroner.  Kjøpet  av  Kirkegata  1A AS var  
gjennomført  i 2017  med  15,9  mill.  kroner.  Resterande  del  gjeld  eventuell  
oppkapitalisering  i selskapet  som  ikkje  vil  skje  før  i 2018  eller  seinare  år . 
 
Vi rår  til  følgjande  budsjettendring  når  det  gjeld  kjøp  av  aksjar  i 2018:  
 

( i 1000 kroner)
Ak sj ek j øp  Ki r k eg at a 1 A AS 12 100 000
Finansiering
Bru k  av  u b u n d n e in v est er i n g sfo n d 12 100 000  
 
Det  er  seld  aksjar  og  andelar  for  3,903  mill.  kroner  i 2017.  Tilbakebetaling  av  andel   
når  det  gjeld  Åknes  Tafjord  Beredskap  IKS  er  brukt  til  generell  finansiering  av  
investeringar.  
 

( i 1000 kroner)
Bu d sj et t Rek n esk ap Sak sn r .

Aksjesal Rom sdalsm useet  Eiendom  AS 2 500 000 2 500 000 T-53/ 17
Aksjesal I nteroperabilit et st j enester AS 300 000 300 003 T-72/ 17
Tilbakebet . Av andel Åknes Tafj ord Beredskap I KS 0 1 102 500

To t al t 2  8 0 0  0 0 0 3  9 0 2  5 0 3  
 
Anleggsmidlar  
Tabellen  nedanfor  gir  ein  oversikt  over  investeringsprosjekt  med  kolonnar  for  
budsjettert  beløp  i 2017,  rekneskapsført  beløp  i 2017,  ubrukt  løyving  i 2017  som  
søkast  overført  til  2018,  samt  behov  for  tilleggsløyving  eller  redusert  løyving  i 
2018.  



 
 

Result a t v urder ing av  inv est er ingsrek nesk apen 2 0 1 7

( Beløp i he ile  1 0 0 0  k roner )  

Pr . nr . Prosj ek t nav n
Budsj et t  
2 0 1 7

Rek ne-
sk ap 
2 0 1 7 Av v ik

Rebud-
sj e t t er t  
2 0 1 8

Ny /  
reduser t  
løy v ing i 
2 0 1 8 M

SENTRALE 
STYRI NGSORG./ FELLESUTGI FTER

6011 IT -  Infra st ruktur 625 559 66 0 0

6013 IT -  Sam ordna kom m unikasjon 1 934 1 748 186 186 0

6016 IT -  Net tverk 1 875 1 829 46 112 0

6138 Mva. justering 0 -543 543 0 0

L Opprust ing av bygningsm assen 32 012 19 210 12 802 12 802 0
TOTALT SENTRALE 
STYRI NGSORG./ FELLESUTGI FTER 3 6  4 4 6 2 2  8 0 3 1 3  6 4 3 1 3  1 0 0 0

VI DAREGÅANDE OPPLÆRI NG

6A51 Utstyr sko lar, eiga finansiering 0 5 263 -5 263 0 0 1)

6C01 Nyt t  sko leadm inist rat ivt  system 2 751 2 103 648 648 0

6203 Oppgrad. Fræna vgs ( k jøkken, k jølerom  m m ) 0 1 996 -1 996 0 2)

6329 Ålesund vgs -  utstyr NMK2 8 500 1 977 6 523 6 523 0

K104 Rom sdal vgs 151 113 149 192 1 921 1 921 0

K1701 Sørsidebygget  i Ålesund ( vgs) 2 000 759 1 241 1 241 0

K351 Haram vgs, opprusting 1 060 -871 1 931 0 0 3)
K451 Fagerlia vgs 12 656 5 517 7 139 7 139 0

K452 Spjelkavik vgs 90 941 84 853 6 088 6 088 0

K751 Borgund vgs 5 000 1 099 3 901 0 0

K752 Fræna vgs -  Bygg m arine fag 8 000 410 7 590 0 0

K753 Kr.sund vgs -  erstatningslokaler bygg 09 10 000 5 325 4 675 4 675 0

M Utstyr/ universell ut form ing/ ped.om byg. 21 904 21 017 887 1 448 0 4)

Z Avsetning avslut ta prosjekt 966 735 231 0 0

TOTALT VI DAREGÅANDE OPPLÆRI NG 3 1 4  8 9 1 2 7 9  3 7 5 3 5  5 1 6 2 9  6 8 3 0

TANNHELSE

U550 Opprust ing/ nye klinikker 5 800 0 5 800 0 0

6A31 Tannhelse utstyr 2 564 405 2 159 1 635 0

6A32 Tannhelse sam ordnet  kom m unikasjon 0 524 -524 0

U551 DTK Fiskåbygd opprust ing 104 6 98 0 0

T750 Kom petanseklinikker -  Utstyr 1 500 0 1 500 0

T751 Kom petanseklinikker -  inventar 500 644 -144 0 0

TOTALT TANNHELSE 1 0  4 6 8 1  5 7 9 8  8 8 9 1  6 3 5 0

SAMFERDSEL

6702 Ruteinform asjon 6 781 1 314 5 467 5 345 0

6704 Elekt ronisk billet teringsutstyr 1 054 30 1 024 1 024 0

6707 Sannt idsinform asjon 2 102 2 592 -490 0 -490

6708 Transportadm inist rasjon 1 400 1 922 -522 0 0

6711 Sam handlingsverktøy 400 0 400 0 0

6B35 Fylkesvegar 240 608 262 338 -21 730 0 -1 935 4)

6B36 Fylkesvegar -  Rassikring 41 046 43 654 -2 608 3 100 0 4)

6B39 Fylkesvegar -  Nordøyvegen 78 706 49 767 28 939 28 939 0

TOTALT SAMFERDSEL 3 7 2  0 9 7 3 6 1  6 1 7 1 0  4 8 0 3 8  4 0 8 -2  4 2 5

FAGSKOLANE I  MØRE OG ROMSDAL

6A60 Fagskolen i Ålesund - Opprusting lok. NMK 1 582 1 582 0 0 0

6A00 Fagskolane -  utstyr 14 773 10 539 4 234 5 640 0 4)

TOTALT FAGSKOLANE 1 6  3 5 5 1 2  1 2 1 4  2 3 4 5  6 4 0 0

SUM TOTALT 7 5 0  2 5 7 6 7 7  4 9 5 7 2  7 6 2 8 8  4 6 6 -2  4 2 5   
 
 



 
 

M -  Merk n ad er :
1)  Prosjektet  har spesiell finansiering
2)  Prosjektet  har spesiell finansiering
3)  Avslut t a m ed byggerekneskap i sak T-59/ 17
4)  Prosjekta har delvis spesiell finansiering  
 
 
4.1  Sentrale  styringsorgan/fellesutgifter  
Det  er  investert  til  saman  om  lag  22,8  mill.  kroner  på ramma  for  sentrale  
styringsorgan/fellesutgifter  i 2017,  av  dette  utgjer  3,6  mill.  kroner  IT-prosjekt  og  
19,2  mill.  kroner  opprusting  av  bygningsmassen.  Prosjekta  viser  totalt  eit  
mindreforbruk  på 13,6  mill.  kroner  som  i hovudsak  skuldast  seinare  framdrift  enn  
føresett  i budsjettet.  
 
Vi  rår  til  at  netto  ubrukt  løyving  på  prosjekt  6013  IT-Samordna  
kommunikasjon  på  186  000  kroner,  blir  rebudsjettert  på  prosjektet  i  2018.  
 
Vi  rår  til  at  netto  ubrukte  løyvingar  på  prosjekta  6011  IT-Infrastruktur  og  
6016  IT-Nettverk  på  totalt  112  000  kroner,  blir  rebudsjettert  på  prosjekt  
6016  IT-Nettverk  i  2018.  
 
Vi  rår  til  at  ubrukt  løyving  på  12,802  mill.  kroner  på  Opprusting  av  
bygningsmassen  blir  rebudsjettert  på  denne  investeringsramma  (L-
prosjekta)  i  2018.  
 
4.2  Vidaregåande  opplæring  
Det  er  investert  til  saman  om  lag  279,4  mill.  kroner  i bygningsmassen  for  
vidaregåande  opplæring  i 2017.  Prosjekta  viser  totalt  eit  mindreforbruk  på om  lag  
35,5  mill.  kroner.  Det  er  forsinka  framdrift  på fleire  prosjekt  i høve  til  budsjett.  Vi 
har  nedanfor  kommentert  dei  største  avvika.   
 
I  sak  T-7/17  Kristiansund  vidaregåande  skole  – B09,  B08-BT2,  vart  budsjettet  for  
prosjekt  K753  Kr.sund  vgs  -  erstatningslokalar  bygg  09  auka  med  10  mill.  kroner  i 
2017  dekt  ved  å redusere  investeringsramma  til  prosjekt  K752  Fræna  vgs  – bygg  
marinefag  med  7 mill.  kroner  og  K002  Ålesund  vgs  med  3 mill.  kroner.   
 
For  prosjekt  6C01  Nytt  skoleadministrativt  system,  skuldast  mindreforbruket  på 
648  000  kroner  at  det  nasjonale  prosjektet  innføring  av  Visma-InSchool  (VIS)  er  
forsinka.  Prosjektet  har  skifta  namn  frå  Visma  Flyt  Skole  til  Visma-InSchool  i 2017.  
VIS  er  eit  nytt  skoleadministrativt  system  som  skal  administrere  elevar,  lærarar  og  
skolane  sine  ressursar.  Visma  utviklar  VIS  på oppdrag  frå  alle  fylkeskommunane  i 
landet.  
 
For  Prosjekt  6329  Ålesund  vgs  – utstyr  NMK2,  skuldast  mindreforbruket  på 6,523  
mill.  kroner  forseinkingar  i prosjektet.  Utstyret  er  bestilt,  men  levering  skjer  ikkje  
før  i 2018.   
 
Når  det  gjeld  prosjekt  K104  Romsdal  vgs,  skuldast  mindreforbruket  i 2017  på om  
lag  1,921  mill.  kroner  periodiseringsavvik.  Resterande  arbeid  på prosjektet  vil  bli  
gjennomført  i 2018.   
 
For  prosjekt  K451  Fagerlia  vgs,  skuldast  mindreforbruket  i 2017  på om  lag  7,1  mill.  
kroner  overgang  til  ein  ny  type  kontrakt  (samspelskontrakt).  Det  er  første  gang  vi  



 
 

bruker  denne  typen  kontrakt,  noko  som  gjer  det  vanskeleg  å anslå  framdrift  og  
riktig  periodisering  av  kostnader  på dei   enkelte  år  i byggeperioden.  
 
For  Prosjekt  K452  Spjelkavik  vgs,  skuldast  mindreforbruket  i 2017  på om  lag  6,1  
mill.  kroner  arbeid  i samband  med  asbestsanering  og følgjande  av  dette.  Det  har  
vore  forseinkingar  i entreprisene  og fakturering  vil  først  skje  i 2018.  
 
For  prosjekt  K751  Borgund  vgs  skuldast  mindreforbruket  i 2017  på om  lag  3,9  mill.  
kroner  at  prosjektet  har  ein  seinare  framdrift  enn  føresett  i budsjettet.  Vi kjem  
tilbake  til  prosjektet  i samband  med  revidering  av  investeringsbudsjettet  for  2018  i 
junitinget.  Vi foreslår  derfor  ikkje  no  å overføre  mindreforbruket  til  2018.  
  
For  prosjekt  K752  Fræna  vgs  – bygg  marinefag  skuldast  mindreforbruket  i 2017  på 
om  lag  7,6  mill.  kroner  forseinkingar  i samband  med  kjøp  av  tomt.  Det  er  derfor  
brukt  mindre  midlar  enn  planlagt  i 2017  og det  er  ikkje  behov  for  å overføre  
mindreforbruket  til  2018.  Vi rår  til  at  midlane  blir  overført  til  2019.  
 
For  prosjekt  K753  Kr.sund  vgs  -  erstatningslokalar  bygg  09  skyldast  mindreforbruk  
i 2017  på om  lag  4,7  mill.  kroner  i hovudsak  at  leveransen  av  innreiing  som  skulle  
ha  vore  levert  ved  årsskiftet,  ikkje  vart  levert  før  tidleg  i januar.   
 
For  samleløyvinga  M Utstyr/universell  utforming/ped.  ombygging  skuldast  
mindreforbruket  på om  lag  1,448  mill.  kroner  seinare  framdrift  enn  føresett  i 
budsjettet.  
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  ubrukte  løyvingar  for  diverse  prosjekt  innan  vidaregåande  
opplæring  på  til  saman  29,683  mill.  kroner  i  2017,  blir  rebudsjettert  på  dei  
same  prosjekta  i  2018.  
 
4.3  Tannhelse  
Det  er  investert  til  saman  om  lag  1,579  mill.  kroner  i opprusting  av  klinikkar  og  
tannlegeutstyr  i 2017.  Det  er  totalt  eit  mindreforbruk  på investeringsprosjekta  til  
tannhelse  på 8,889  mill.  kroner,  som  skuldast  forseinkingar  i høve  til  det  som  var  
føresett  i budsjettet.  Vi foreslår  ikkje  å overføre  ubrukte  midlar  på prosjekta  knytt  
til  opprusting/nye  klinikkar  og  kompetanseklinikkar  til  2018,  da budsjettet  for  2018  
allereie  er  tilstrekkeleg.  
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  ubrukt  løyving  på  prosjekt  6A31  Tannhelse  utstyr  på  1,635  mill.  
kroner  blir  rebudsjettert  på  prosjektet  i  2018.  
 
 
4.4  Samferdsel  
Det  er  investert  til  saman  om  lag  361,6  mill.  kroner  på samferdselssektoren  i 2017,  
av  dette  utgjer  355,8  mill.  kroner  investeringar  i fylkesvegar  og  5,8  mill.  kroner  
investeringar  i ruteinformasjon,  elektronisk  billetteringsutstyr  og  
sanntidsinformasjon.  
 
Mindreforbruk  på prosjekta  nemnt  under  (prosjekt  6702-6711)  skuldast  forseinka  
framdrift  i forhold  til  budsjett.  
  



 
 

 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  del  av  ubrukt  løyving  på  prosjekt  6702  Ruteinformasjon  på  
5,345  mill.  kroner  blir  rebudsjettert  på  investeringsramma  for  prosjektet  i  
2018.   
 
Vi  rår  til  at  ubrukt  løyving  på  prosjekt  6704  Elektronisk  billetteringsutstyr  
på  1,024  mill.  kroner  blir  rebudsjettert  på  investeringsramma  for  
prosjektet  i  2018.   
 
Vi  rår  til  at  meirforbruk  på  prosjekt  6707  Sanntidsinformasjon  på  490  000  
kroner  blir  redusert  på  investeringsramma  for  prosjektet  i  2018.   
 
 
Fylkesvegar  
Ramma  til  prosjekt  6B35  Fylkesvegar  og  prosjekt  6B36  Fylkesvegar  rassikring  har  i 
løpet  av  2017  blitt  redusert  pga.  rapportert  mindreforbruk  frå  SVV.  I  sak   
T-45/17  Økonomirapportering  per  2.  tertial  2017  vart  investeringsramma  for  
prosjekt  6B35  Fylkesvegar  redusert  med  43,2  mill.  kroner  og  for  prosjekt  6B36  
Fylkesvegar  rassikring  med  6,5  mill.  kroner.   
 
Investeringane  i fylkesvegar  prosjekt  6B35  viser  eit  meirforbruk  på 21,730  mill.  
kroner  i 2017.  Det  reelle  resultatet  er  eit  meirforbruk  på 1,935  mill.  kroner,  da 
prosjektet  har  delvis  spesiell  (ekstern)  finansiering.  
 
I  sak  T-45/17  økonomirapportering  per  2.  tertial  2017  vart  finansiering  av  
planleggingsmidlar  til  Nordøyvegen  på 6,2  mill.  kroner  endra  frå  låneopptak  til  
bompengeinntekt.  Løyvinga  til  prosjektet  vart  ikkje  endra,  berre  finansieringa.  SVV 
fører  rekneskapen  netto  og  har  tatt  høgde  for  at  dei  kan  disponere  desse  midlane  
som  eit  tillegg  til  løyvinga  for  året.  I  rekneskapen  til  fylkeskommunen  fører  vi  
vegprosjekta  brutto  med  felles  finansiering,  dette  justerer  vi  for  i denne  
resultatvurderinga.  
 
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  fekk  overført  12,630  mill.  kroner  frå  Statens  
Vegvesen  13.12.17  til  kostnadsdekning  naudnett,  men  da var  det  for  seint  å auke  
budsjettramma  for  prosjektet  i 2017.  I  tillegg  er  det  bokført  salsinntekter  på 
965  000  kroner  på prosjektet.  
 
Meirforbruket  skriv  seg  frå  netto  meir-  og  mindreforbruk  på fleire  prosjekt  og  kan  i 
all  hovudsak  forklarast  som  følgjer:  
 
�� Eit  mindreforbruk  på om  lag  1,7  mill.  kroner  på «bypakkar  (planlegging)».  

Mindreforbruket  skuldast  manglande  framdrift  i bypakkeprosjekta.  Etter  planen  
skal  ein  starte  prosjektering  av  ny  kollektivterminal  i Ålesund  hausten  2018.    

 
�� Eit  mindreforbruk  på om  lag  26,1  mill.  kroner  på «mindre  utbetringar,  

ferjekaier».  Mindreforbruket  skuldast  periodiseringsavvik  knytt  til  framdrift  når  
det  gjeld  Sulesund  ferjekai  og  Mordalsvågen  ferjekai.  

 
�� Eit  mindreforbruk  på om  lag  6,4  mill.  kroner  på «mindre  utbetringar  bruer».  

Meirforbruket  skuldast  periodiseringsavvik  på fleire  bruer  og  varige  
mindreforbruk  på Driva  bru  og Herøybrua.  

 



 
 

�� Eit  meirforbruk  på om  lag  66  mill.  kroner  på «mindre  utbetringar  tunnelar».  
Dette  skuldast  eit  periodiseringsavvik  knytt  til  framdrift  på Godøytunnelen,  total  
prognose  for  prosjektet  er  uendra.  Det  er  også  eit  meirforbruk  på 
Fannefjordtunnelen.  Entrepenøren  sitt  krav  til  sluttoppgjer  for  arbeidet  med  
rehabilitering  av  tunnelen  vart  belasta  i rekneskapen  i 2016.  Møre  og Romsdal  
fylkeskommune  og entrepenør  er  usamde  om  kva  sluttoppgjeret  skal  vere,  og  
det  er  framleis  uklart  kva  den  endelege  kostnaden  blir.  Det  er  og  eit  varig  
meirforbruk  knytt  til  fjerning  av  gammalt  el-anlegg  i høve  naudnettsutbygging  i 
Stordalstunnelen  og Øksendalstunnelen.  

 
�� Eit  meirforbruk  på 2,9  mill.  kroner  på «gang-  og  sykkelvegar».  Mindreforbruket  

skuldast  periodiseringsavvik  på gang-  og  sykkelvegane  på Vindøla-Røv  og 
Almestad-Gurskebotn.  

 
�� Eit  mindreforbruk  på 2,9  mill.  kroner  på «trafikktryggingstiltak».  Meirforbruket  

skuldast  seinare  oppstart  enn  venta  på Furneskrysset.  
 
�� Eit  mindreforbruk  på 1,8  mill.  kroner  på «miljø  og  servicetiltak».  Mindreforbruket  

skuldast  i hovudsak  periodiseringsavvik  knytt  til  støytiltak.  
 
�� Eit  mindreforbruk  på om  lag  2,5  mill.  kroner  på  «Planlegging».  Mindreforbruket  

skuldast  i hovudsak  periodiseringsavvik.   
 

�� Eit  mindreforbruk  på omlag  7,1   på «eigne  prosjekt».  Mindreforbruket  skuldast  
utsetting  av  bypakkene  . 

 
Prosjekt  6B36  Rassikri ng  viser  eit  meirforbruk  på 2,608  mill.  kroner  i 2017.  I  sak   
T-45/17  Økonomirapportering  per  2.  tertial  2017  vart  investeringsramma  for  
prosjekt  6B36  Fylkesvegar  rassikring  redusert  med  6,5  mill.  kroner.   
 
Det  reelle  resultatet  på prosjekt  6B36  er  eit  mindreforbruk  på 3,1  mill.  kroner,  da 
prosjektet  har  delvis  spesiell  finansiering  
 
Møre  og Romsdal  fylkeskommune  fekk  overført  4,5  mill.  kroner  frå  Statens  
Vegvesen  13.12.17  til  skredsikring  prosjekt  Fv 60  Røyr-Hellesylt , men  da var  det  for  

seint  å auke  budsjettramma  for  prosjektet  i 2017.  I  tillegg  er  det  bokført  
salsinntekter  på 1,2  mill.  kroner  på prosjektet.  
 
 
Prosjekt  6B39  Nordøyvegen  viser  eit  mindreforbruk  på 28,939  mill.  kroner.  Dette  
skuldast  periodiseringsavvik  på dei  fire  kontraktane  som  er  inngått.  
 
Vurdering/tilråding:  
Vi  rår  til  at  meirforbruk  (korrigert  for  ekstern  finansiering)  på  prosjekt  
6B35  Fylkesvegar  på  1,935  mill.  kroner  blir  redusert  på  investeringsramma  
for  prosjektet  i  2018.   
 
Vi  rår  til  at  ubrukt  løyving  (korrigert  for  ekstern  finansiering)  på  prosjekt  
6B36  Fylkesvegar-rassikring  på  3,1  mill.  kroner  blir  rebudsjettert  på  
investeringsramma  for  prosjektet  i  2018.  
 
Vi  rår  til  at  ubrukt  løyving  på  prosjekt  6B39  Nordøyvegen  på  28,939  mill.  
kroner  blir  rebudsjettert  på  investeringsramma  for  prosjektet  i  2018.  
 



 
 

 
 
 
4.5  Fagskolane  i  Møre  og  Romsdal  
Det  er  investert  til  saman  12,121  mill.  kroner  i utstyr  til  Fagskolane  i Møre  og 
Romsdal  i 2017.   Mindreforbruket   skuldast  at  innkjøpa  vart  forsinka.  
 
Vi  rår  til  at  ubrukt  løyving  på  prosjekt  6A00  Fagskolane-utstyr  på  
5,640  mill.  kroner  blir  rebudsjettert  på  prosjektet  i  2018.  

5.  FRIE  INNTEKTER  TIL  FORDELING  

Frie  inntekter  

Resultatet  for  frie  inntekter  i 2017  viste  ei samla  meirinntekt  på 8,9  mill.  kroner  i 
forhold  til  budsjett,  dvs.  0,2  prosent.  Meirinntekta  er  ein  sum  av  følgjande  postar:  
Inntektene  frå  fylkesskatt  og  rammetilskotet  frå  staten  (inkl.  inntektsutjamninga)  
vart  samla  7,9  mill.  kroner  høgare  enn  budsjettert.  Resultatet  for  sal  av  
konsesjonskraft  viste  ei meirinntekt  på 813  000  kroner.  Rentekompensasjon  for  
investeringar  i skoleanlegg  og fylkesvegnettet  blei  om  lag  376  000  kroner  høgare  
enn  budsjettert.   
 
Skatteinntektene  utgjorde  1 457,8  mill.  kroner.  Det  er  ein  vekst  på 2,3  prosent  frå  
året  før,  men  32,2  mill.  kroner  lågare  enn  budsjettert.   
 
Fylkeskommunen  fekk  2 468,0  mill.  kroner  i rammetilskot,  inkl.  skatteutjamninga.  
Det  er  39,9  mill.  kroner  meir  enn  budsjettert  og  ein  vekst  på 4,7  prosent  frå  året  
før.  Av dette  utgjorde  meirinntektene  knytt  til  skatteutjamninga  41,8  mill.  kroner  i 
forhold  til  budsjett.   
 
Avviket  mellom  budsjett  og  rekneskap  for  rammetilskotet  utanom  
skatteutjamningsordninga  vart  ei  mindreinntekt  på 1,9  mill.  kroner.  Det  har  
bakgrunn  i at  Møre  og Romsdal  fylkeskommune  etter  Stortinget  si behandling  av  
statsbudsjett  2018  fekk  eit  trekk  i rammetilskotet  på totalt  6,3  mill.  kroner.  I  tillegg  
fekk  vi  hausten  2017  brev  frå  KMD om  at  det  var  feil  i berekning  av  
innbyggartilskotet  for  2017,  slik  at  vi  ville  få  4,4  mill.  kroner  meir  i rammetilskot  
enn  angitt  etter  Revidert  nasjonalbudsjett  2017.  Budsjettet  vart  ikkje  justert  for  
desse  to  hendingane,  då vi  ville  sjå  utviklinga  i skatteutjamninga  før  vi  ev.  justerte  
budsjettet.   
 
Vi  rår  til  at  overskotet  frå  sal  av  konsesjonskraft  på  813  000  kroner  blir  
overført  til  styrking  av  ramme  01  og  brukt  til  vedlikehalds-ENØK  tiltak.  
 
Vi  rår  til  at  2  mill.  kroner  av  meirinntekter  på  rammetilskotet  blir  satt  av  til  
på  ramme  01  til  prosjekt  « Møre  og  Romsdal  fylkeskommune  -  omstilling  
av  organisasjonen  mot  2020 »  jf.  sak  U-7/18.   
 

Finans  

Møre  og Romsdal  fylkeskommune  har  ei meirinntekt  på finansområdet  som  utgjer  
om  lag  13,3  mill.  kroner.   
 
Meirinntekta  skuldast  høgare  renteinntekter  som  følgje  av  betre  likviditet  enn  
føresett  i budsjettet.  I  tillegg  vart  avkastninga  på kapitalfondet  svært  god  i 2017,  
det  var  lagt  til  grunn  ei avkastning  på 2 prosent  i budsjettet  medan  faktisk  



 
 

avkastning  var  på heile  5,16  prosent.  Renteutgiftene  vart  dessutan  lågare  enn  
føresett  i budsjettet.  
 
Når  det  gjeld  meir  detaljer  knytt  til  finansinntekter  og  finansutgifter,  viser  vi  til  
finansrapport,  sjå  vedlegg  1.  
 
Dagens  låge  rentenivå  tilseier  at  det  er  store  moglegheiter  for  aukande  rentenivå  i 
inneverande  økonomiplanperiode.  Disposisjonsfondet  vil  såleis  vere  viktig  for  å 
kunne  oppretthalde  eit  visst  handlingsrom  i økonomiplanperioden.  
 
Premieavvik  
 
Utgifta  til  premieavvik  vart  10  mill.  kroner  høgare  enn  budsjettert.  Vi budsjetterer  
premieavviket  basert  på oppgåver  frå  KLP og STP som  vi  får  i september  året  forut  
for  budsjettåret.  
 
 
Forslag  til  vedtak:  
1.  Møre  og Romsdal  fylkeskommune  sin  rekneskap  for  2017  blir  godkjent  slik  det  

går  fram  av  saka  og rekneskapsdokumentet,  med  dei  merknader  som  går  fram  
av  revisjonsmelding  for  2017  frå  Møre  og Romsdal  revisjon  IKS.  

 
2.  Rekneskapen  for  kontrollutvalet  og  fylkesrevisjonen  for  2017  blir  godkjent,  jf.  

Revisjonsmelding  for  2017  frå  Møre  og Romsdal  revisjon  IKS.  
 
3.  Rekneskapsmessig  mindreforbruk  for  2017  på 133,856  mill.  kroner  blir  

disponert  slik:  
 
Til disposisjon Beløp

Disponering av rekneskapsm essig m indreforbruk  2017 133 856 000

Sum  t il disposisjon 133 856 000

Disponerast  slik: Beløp

Auka drift sram m er 2018 ( j f. t abell 2.1) 97 620 000

Avsetning t il skadefond ( j f. pkt . 3.8) 304 000

Avsetning t il sent ralt  disposisjonsfond 35 932 000

I  alt  disponert 133 856 000  
 
 

4.   Driftsbudsjettet  for  2018  blir  endra  slik:  
 
 

Beløp

Reduserte drift sram m er 2018 ( j f. t abell 2.2) 2 827 000

Avsetning t il sent ralt  disposisjonsfond 2 827 000  



 
 

 
 
 
 
 
5.  Investeringsrammene  for  2018  blir  endra  slik:   

Beløp

Rebudsjet t ert e investeringsprosjekt  (  j f. pkt . 4) 88 466 000

Nye/ reduserte løyvingar (  j f. pkt . 4) - 2 425 000

Aksjar og ut lån ( j f. pkt  4)  Kirkegata 1 AS 12 100 000

I  alt  auka investeringar 98 141 000

Finansiert  slik: Beløp

Bruk av lån 71 141 000

Auka m om skom pensasjon på investering 14 900 000

Bruk av investeringsfond 12 100 000

I  alt  finansiert 98 141 000  
 

6.  Årsmeldinga  for  Møre  og Romsdal  fylkeskommune  for  år  2017  blir  teken  til  
vitande.  

 
7.  Fylkesrådmannen  bes  spesielt  følgje  opp  dei  ansvarsområda  som  har  hatt  

meirforbruk  i 2017.  
 
 
 
 

Ottar  Brage  Guttelvik  
fylkesrådmann  

 
 
 

Gro  Kosberg  
spesialrådgivar  

 
 
 

Vedlegg  
1 Finansrapport  per  31.12.17  
2 Årsmelding  og rekneskap  2017  
3 Årsrapport  2017  


